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Mai mult sprijin 
sfaturilor populare comunale

Ajutorul sovietic—contribuție de neprețuit
Adresîndu-se ziarului nostru, Ion Bora, 

președintele comitetului executiv al sfa
tului popular comunal Cricău, raionul 
Alba, regiunea Hunedoara, ne relata cîteva 
aspecte din munca sa. Arătînd cit de multi
ple sînt problemele care se cer rezolvate 
în viața de fiecare zi a comunei, el sub
linia necesitatea unui larg și permanent 
ajutor din partea sfatului popular raional. 
Dar conducătorii sfatului popular raional 
vin rar îti comună, ceea ce îi împiedică să 
cunoască cerințele mereu mai mari ale 
cetățenilor. Și indicînd concret felul cum 
înțeleg cei de la raion „ajutorul”, Ion Bo
ra istorisea o îintîmplare care ar fi avut 
haz, dacă n-ar fi de fapt tristă. „In ul
timii ani pîrîul Cricău și-a schimbat albia 
și se revărsa peste semănături. Sfatul 
popular comunal a găsit cu cale să facă 
un șanț lung de aproape 5 km. Locuitorii 
din comună s-au prins într-o adunare să 
lucreze voluntar acest șanț. Am socotit că 
ar fi bine să facem înainte un proiect, fapt 
pentru care ne- am adresat raionului pen
tru a ne trimite tehnicienii respectivi. Și 
aceștia au sosit cînd — după ce plictisiți 
de așteptare — mai erau de săpat vreo 
200 de metri. Același sprijin l-am primit 
de la raion și la construcția căminului 
cultural".

Aceste fapte merită o atenție deosebită, 
deoarece deși înttoplate în raionul Alba, 
regiunea Hunedoara, ele sînt valabile și 
pentru felul cum înțeleg să îndrume sfa
turile populare comunale și alte sfaturi 
populare raionale și chiar regionale. 
Așa este cazul comitetului executiv al 
sfatului popular raional Sighet, regiunea 
Baia Mare, care în loc de a trimite teh
nicieni agricoli în comune pentru o în
drumare directă, se mulțumește a năpădi 
pe președinții sfaturilor populare comu
nale cu circulari și indicații tehnice. 
De asemenea, comitetul executiv al sfa
tului popular raional Reghin nu cunoaș
te situațiile în care se află comunele res
pective, nu are habar de cerințele aces 
tora. O îndrumare formală a sfaturilor 
populare comunale dovedesc și comitetele 
executive raionale Deta și Oravița, din re
giunea Timișoara.

Problefna îmbunătățirii îndrumării sfa
turilor populare comunale are o impor
tanță mare. Sfaturile populare comunale 
au sarcina de a traduce întocmai în viață 
linia politică a partidului și guvernului la 
sate. Ele trebuie să fie un factor activ în 
lupta pentru dezvoltarea și înflorirea agri
culturii, pentru întărirea economică a pa
triei.

Sarcinile variate și toate însemnate care 
stau în fața sfaturilor populare comunale 
implică multă inițiativă din partea pre
ședinților și secretarilor respectivi, ridică 
necesitatea imperioasă a antrenării țărăni
mii muncitoare la înfăptuirea lucrărilor 
de interes obștesc. Dar numai inițiativa 
activiștilor sfaturilor populare comunale 
nu este suficientă.

Problema ridicării nivelului muncii sfa
turilor populare comunale, acordarea unui 
sprijin și unei îndrumări permanente și 
competente, trebuie să figureze continuu 
printre sarcinile centrale ale comitetelor 
executive ale sfaturilor populare raionale 
și regionale. Așa procedează cu continui
tate comitetul executiv al sfatului popu
lar regional București, care a întocmit 
pentru sfaturile populare comunale îndru
mări scrise, în care se indică pe larg cum 
trebuie organizată munca în diferitele 
sectoare. Și nemărginindu-se la atît, comi

tetul exeqptiv regional controlează comite
tele executive raionale de felul cum' ajută 
efectiv pe activiștii sfaturilor populare co
munale.

De asemenea, o serie de raioane din di
ferite regiuni ale țării dau o atenție deo
sebită acestei probleme. Membrii comite
telor executive ale sfaturilor populare ra
ionale Stalin din regiunea Stalin și Topo- 
loveni din regiunea Pitești, ca și cei de 
la raionul Ploești, s-au împărțit pe comu
ne, fiecare deplasîndu-se lunar cîte 3—4 
zile într-o comună. Acest sistem de mun
că ajută cu adevărat activitatea președin. 
ților și secretarilor sfaturilor populare co
munale, iar comunele și-au îndeplinit la 
timp și în bune condițiuni sarcinile.

Hotărîrea C.C. al P.M.R. și a Consiliu
lui de Miniștri al R.P.R. din 26 decem
brie 1954 trasează sarcini de o deosebită 
importanță pentru organele locale ale pu
terii de stat. Sfaturile populare comunale 
au datoria să contribuie la o bună apro
vizionare a unităților de desfacere a măr
furilor. De asemenea, trebuie urmărită a- 
sigurarea unei bune deserviri a consuma
torilor, dezvoltarea rețelei de unități în 
raport cu cerințele populației. Sfaturile 
populare comuhale trebuie îndrumate și 
sprijinite în vederea realizării unei îmbu
nătățiri continue a comerțului cooperatist 
sătesc, contribuție la dezvoltarea schimbu
lui dintre oraș și sat.

Pentru a ajuta temeinic activitatea sfa
turilor populare comunale trebuie să te 
preocupi de creșterea permanentă a ca
drelor. Activiștii sfaturilor populare co
munale trebuie ajutați să cunoască în a- 
mănunt hotărîrile partidului și guvernului, 
legislația statului nostru democrat-popular 
și învățați să le aplice întocmai.

Comitetele executive ale sfaturilor popu
lare raionale au datoria să organizeze 
schimburi de experiență între sfaturile 
populare comunale. Generalizarea și popu
larizarea experienței înaintate a muncii de 
conducere a treburilor comunelor trebuie 
să devină un bun al tuturor sfaturilor 
populare comunale.

Este timpul ca munca de îndrumare și 
sprijinire a sfaturilor populare comunale 
să fie dusă în mod organizat și continuu. 
Pentru aceasta se impune ca în toate re
giunile comitetele executive raionale să a- 
tribuie membrilor săi cîte 2—3 comune în 
care să se deplaseze pe timp mai îndelun
gat, pentru instruirea concretă a preșe
dinților și secretarilor în munca politico- 
organizatorică. Alături de aceștia, trebuie 
trimiși în același scop și instructori raio
nali, care lunar să împărtășească comite
tului executiv raional rezultatele obținute.

Comitetele executive regionale sînt da
toare să urmărească activitatea raioanelor 
în ceea ce privește îndrumarea sfaturilor 
populare comunale, să antreneze deputății 
regionali de la sate, astfel încît să spriji
ne acțiunile sfaturilor populare comunale.

Există pe alocuri pericolul ca activiștii 
de la regiuni și raioane să se substituie 
președinților și secretarilor sfaturilor popu
lare comunale. Ei nu trebuie să rezolve 
lipsurile pe care le constată, ci, făcînd pro
puneri privitor la măsurile ce le cred nece
sare, ei trebuie să ajute pe activiștii sfa
turilor populare comunale să lichideze a- 
ceste lipsuri.

Sfaturile populare comunale trebuie a- 
jutate din plin pentru a se întări și a-și 
putea îndeplini rolul de seamă ce-l au în 
construcția socialistă.

UTILAJ DIN REPUBLICA DEMOCRATĂ GERMANĂ

Printre acordurile economice încheiate cu țările de democrație populara este și 
cel dintre țara noastră și Republica Democrată Germană. De curînd, din această 
țară au sosit trei ringuri moderne pentru lină cardată care au fost montate la fabrica 
„Partizanul Roșu“ din Orașul Stalin.

In clișeu : Filatoarea Rita Gross, fruntașă în secția filatură a fabricii „Parti
zanul Roșu", lucrind la unul din aceste ringuri. , Foto: MIHAI POPESCU

la făurirea vieții noi în țara noastră
★ ★

Pentru propășirea omului,, pentru
Hotărîrea guvernului sovietic de a acorda 

unor țări prietene — printre care și țării 
noastre — ajutorul ei tehnico-științific și de 
producție în domeniul dezvoltării cercetărilor 
cu privire la folosirea energiei atomice în 
scopuri pașnice, deschide în fața patriei noas
tre perspective frumoase. Ca om de știință 
îmi dau lesne seama ce importanță are pen
tru dezvcltarea unor ramuri ale științei — 
între care și medicina — folosirea în slujba 
omului și a vieții a acestei uriașe descoperiri 
a secolului nostru.

Prin gestul său, Uniunea Sovietică a arătat 
din nou în mod concret că lupta ei neobo
sită pentru îndepărtarea primejdiei unui în
grozitor război atomic se desfășoară paralel 
cu năzuința ei de a contribui la progresul

Acad. prof.
dr. Ștefan S. Nicolau 

directorul Institutului 
de Inframicrobiologie 

laureat al Premiului de Stat

omenirii. Energia atomică nu trebuie să ser
vească vreodată pentru uciderea în masă 
a oamenilor, pentru distrugerea strălucitei ci
vilizații a continentului nostru, pentru provo
carea unor catastrofe cum n-a mai cunoscut 
vreodată istoria. Ea nu trebuie dată pe mîna 
unor maniaci atomici, care țes planuri de 
nimicire a popoarelor și a statelor. Folosită 
pentru scopuri pașnice, pentru progresul so-

★
un viitor fericit

cietății și al civilizației, energia atomică poa
te contribui la o nebănuită dezvoltare a în
tregii omeniri.

Iată de ce hotărîrea Consiliului de Miniștri 
al U.R.S.S. este primită de către oamenii de 
știință și de întregul popor al țării noastre 
cu o deosebită recunoștință. Acest istoric 
ajutor ce ne este acordat de marea noastră 
prietenă va permite ca țara noastră să facă 
pași uriași pe drumul vieț i noi și fericite. El 
va întări și mai mult în noi dorința de a ne 
pune toate forțele în slujba propășirii omului, 
în slujba creării unui viitor fericit, îndîrjin- 
du-ne în lupta pe care o duce fiecare om cin. 
stit din întreaga lume pentru apărarea păcii, 
împotriva celor ce vor să tîrască lumea in
tr-un dezastru fără precedent

Un ajutor de importanță istorică pentru înflorirea patriei noastre
Relativ de puțină vreme, în ziua de 27 

iunie 1954, în Uniunea Sovietică a fost pusă 
în funcțiune prima centrală electrică din 
,lume pe bază de energie nucleară, cu o ca
pacitate de 5.000 kw. Aceasta a constituit 
un eveniment de cea mai mare importanță 
în istoria dezvoltării forțelor de producție.

Secolul trecut a fost caracterizat printr-o 
dezvoltare rapidă a forțelor de producție, 
dezvoltare datorată în primul rînd întrebuin
țării unor izvoare de energie din ce în ce 
mai puternice ; rînd pe rînd și-au găsit între
buințare aburii, carburanții utilizați în motoa. 
rele cu ardere internă și în fine, electricita
tea.

Din acest punct de vedere," secolul nostru 
va fi desigur cunoscut sub numele de secolul 
energiei nucleare. Dezvoltarea fizicii nucleare 
s-a făcut într-un; ritm extrem de rapid. Este 
suficient să ne aducem aminte că în 1919 a 
fost produsă prima dezagregare artificială — 
aceea a nucleului de azot. La începutul celui 
de al patrulea deceniu al veacului nostru, 
tehnica dezintegrării nucleare a fost perfec
ționată prin întrebuințarea acceleratorilor de 
particule. La sfîrșitul aceluiași deceniu a fost 
descoperit fenomenul fisiunii nucleului de u- 
raniu. Acest proces, care permite efectuarea 
unei reacții nucleare în lanț, capabilă să de- 
gaje o cantitate enormă de energie, stă la 
baza reactoarelor sau pilelor moderne cu ura
niu. Teoria pilei cu uraniu este fructul muncii

Conf. univ. A. Gelberg
candidat in științe fizico-matematice

multor cercetători printre care pot fi citați 
cunoscutul luptător pentru pace Frederic Jo- 
liot-Curie, fizicien i sovietici A. Hariton și 
acad. N. Zeldovici, fizicianul italian Femei 
și alții.

Posibilitățile uriașe pe care le oferă pune
rea în l.bertate a energiei nucleare pot fi în
trebuințate în diferite scopuri.

Politica dusă de țările imperialiste, politică 
de șantaj atomic, arată că societatea burghe
ză nu vrea să se gîndească la folosirea aces
tei noi forțe de producție în scopul îmbună
tățirii vieții omului. Pentru cercurile conducă, 
toare ale acestor țări, întrebuințarea energiei 
nucleare este strîns legată de cursa înarmă
rilor. Fizicianul american Oppenheimer a fost 
îndepărtat din posturile de răspundere pe care 
le ocupa tocmai pentru că nu a mai vrut ca 
cercetările sale să fie puse în slujba războiu
lui.

Guvernul Uniunii Sovietice a declarat în 
repetate rînduri că fizicienii sovietici lucrează 
pe linia întrebuințării energiei nucleare în 

/industrie. Aceste declarații au fost și sînt 
necontenit confirmate de fapte. In U.R.S.S. 
a fost pusă în funcțiune prima centrală elec
trică alimentată de un reactor nuclear cu ura

niu. De curînd, guvernul sovietic a arătat 
că este gata să pună la dispoziția întregii 
omeniri documentarea privitoare la această 
centrală. In fine, ultima declarație a guver
nului sovietic arată că Uniunea Sovietică va 
da ajutor tehnico-științific unui număr de 
țări, printre care și țării noastre, ajutor care 
va permite acestor țări să dezvolte cercetări 
în domeniul fizicii nucleare și chiar să con
struiască generatoare nucleare de mare pu
tere.

In țara noastră cercetările tn domeniul fi
zicii au înregistrat anumite succese. Ajuto
rul pe care îl vom primi din U.R.S.S. ne va 
permite să dezvoltăm o ramură nouă a fizicii, 
fizica nucleară, și să o punem în slujba in
dustrializării socialiste a țării noastre.

~ Rolul pe care îl pot juca asemenea cerce
tări este enorm. In afară de producerea ener
giei electrice, trebuie să menționăm întrebuin
țarea izotopilor radioactivi, care au devenit 
acum un mijloc curent de lucru în chimie, 
biologie, agrochimie, prospecțiuni geologice 
ș.a.m.d.

De aceea, ajutorul pe care ni-1 oferă sta
tul sovietic constituie un eveniment de o de
osebită importanță pentru dezvoltarea știin
ței în țara noastră. Noi fizicienii din R.P.R. 
sîntem fericiți că vom avea posibilitatea să 
contribuim la dezvoltarea fizicii nucleare și 
prin aceasta la înflorirea republicii noastre.

^ooooooooe fn întrecere
8 Era în prima zi de lucru a noului an. ~ 
8 Cei dinții muncitori care au intrat pe 
g poarta întreprinderii s-au oprit la zidul 
8 din față și au desprins tabla pe care se 
§ putea citi: „Secția lucrează în contul lui 
g 1955".
8 — Acum, rămlne locul gol, zise unul ui-
| tlndu-se cu părere de rău.
8 — Ei, și tu, se supără Helmuth Fogl
g ureînd treptele ce duc în secție. Ră- 
8 mine loc pustiu, ha?!! Zimbind își con- 
8 tinuă vorba domol: N-o să rămînă. Vom 
g pune alta.
8 Inceplnd munca In noul an, muncitorii 
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8

g vernului cu privire la desființarea carte- 
8 lelor. Si Helmuth parcă le-a citit aceste 
8 frămlntări. Nici nu-și pregătiseră oamenii 
g cum trebuie locurile de muncă că el li se 
i și adresă:
j — Ei, să vedem dacă merităm încă o 
8 inscripție ca aceea de anul trecut. Doar 
| n-o să ne mulțumim și să ne mîndrim cu 
g fapte vechi. Și nici untul nu ține cit lu- 
8 mea, glumi el, rlzind. Se consumă și ve- 
8 deți, oamenii au nevoie de tot mai mult. 
g — Va să zică de azi, întrecere, trase 
8 concluzia unul apropiindu-se de mașină.
8 Atunci, țineți-vă bine, fraților!O
8 ★
g întrecerea socialistă pornită din secția 
8 „unt" a întreprinderii de produse lactate 
8 din Timișoara a cuprins curînd toate sec- 
g țiile. Adam Urlic de la „brînzeturi", frun- 
8 taș în lupta pentru calitatea produselor 
8 secției pe care o conduce, nici nu auzi 
8 bine de discuția celor de la secția „unt" 
| că a și trecut cu oamenii din colectivul 
8 său să arate ce poate.
g Așa am găsit colectivul acestei între- 
8 prinderi: în plină întrecere. Intre timo, 
8 pe zidul de la intrarea secției „unt’ apă- 
| ruse inscripția: „secție fruntașă". In 7 
8 zile lucrătoare muncitorii acestei secții au 
8 dat 1.200 kg. unt peste plan, iar cei de 
g la brînzeturi 4.300 kg. diferite brînzeturi.
8 La caseină, planul a fost îndeplinit în
8 proporție de 217 la sută in prima decadă - 
g a lunii ianuarie. .8
| ...întrecerea continuă cu avînt mereu | 
g sporit, cu realizări tot mai frumoase.
j VIRGIL LAZAR

caresipondentul „României libere* 8 
î în regiunea Timișoara
Loooo 00000000000000000000000000000000030000000000000008,
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erau hotărîți să traducă în viață angaja- g 

mentele luate cu o săptămînă înainte cînd 8 

s-a prelucrat Hotărîrea partidului și gu- g 
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lelor. Si Helmuth parcă le-a citit aceste 8 

frămlntări. Nici nu-și pregătiseră oamenii |

Utilizarea pașnică a energiei atomice 
scurtează drumul spre socialism

Pentru noi, tehnicienii din industria pro
ducătoare de energie electrică, hotărîrea gu
vernului sovietic de a acorda mai multor 
state, printre care și> Republica Populară Ro- 
mînă, ajutor tehnico-științific multilateral 
pentru dezvoltarea cercetărilor în domeniul 
utilizării pașnice a energiei atomice este de 
o însemnătate istorică, dovedind din nou ho
tărîrea Uniunii Sovietice de a folosi și ajuta 
și pe alții să folosească energia nucleară în 
scopuri pașnice. Uniunea Sovietică deschide, 
prin propunerea sa, țării noastre și poporu
lui ei muncitor, posibilități noi și de nemă
surat în vederea progresului ei industrial și 
a creșterii bunăstării poporului.

Folosirea energiei nucleare în procesul

Arnold Bohrer
inginer șef al Energo-Combinatulul nr. 2 

Galati

de producere a energiei electrice rezolvă 
toate problemele combustibilului greu de 
trainsportat, problema spațiului, reduce 
mîna de lucru, creează premiza producerii 
energiei electrice mai ieftine și în cantitate 
mai mare, deci folosirea ei în cît mai multe 
sectoare de activitate, înlocuind efortul fizic, 
mărind randamentul producției și micșorînd 
costul ei.

Folosirea energiei nucleare în scopuri paș

nice de către mai multe țări va da posibili
tate unui larg schimb de experiență, va duce 
la dezvoltarea și îmbunătățirea muncii cît 
și la o rodnică activitate științifică pusa în 
slujba progresului și civilizației.

Prin recenta hotărîre a guvernului Uniunii 
Sovietice se deschide cercetărilor noastre o 
eră nouă și ni se înmînează o nouă metodă 
de scurtare a drumului spre socialism, de 
accelerare* a operei de construcție pașnică și 
de întărire a țării noastre.

Salutăm plini de entuziasm inițiativa Uni
unii Sovietice și ne exprimăm recunoștința 
pentru noua dovadă de dragoste și de ajutor 
dezinteresat pe care ni-1 acordă marele po
por sovietic.
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f(

!

f f r

r r r

i f 
•[

Este un titlu care apare zilnic în zia
rele noastre,, la știrea care vestește rezul
tatele competiției începute zilele trecute 
la Luxor.

La prima vedere este ciudată asociația 
dintre milenarul Luxor și modernul tur 
ciclist. Despre Luxor, așa cum învățasem 
la școală, la istoria antică, știam că a 
fost un cartier sau un orășel în apropierea 
Tebei, vestit prin templul mare, început 
prin vremea lui Amenofis al III-lea și 
terminat în timpul lui Ramses al 11-lea 
acum trei mii de ani și mai bine.

Dar iată că la Luxor, acolo unde era 
slăvit pe vremuri zeul Soare, s-au adu
nat acum sute și sute de oameni — cum 
se adună și la noi, ca să asiste la des
chiderea unui tur ciclist. Intre alergători 
sînt și romîni. Ei gonesc pe bicicletele 
lor sprintene prin Teba, prin Memfis, 
trec pe lingă piramide, prin dreptul văii 
Regilor, unde de milenii doarme somnul 
de pace faraonul Pornesiac. Au să go
nească purtînd culorile țării pe acolo 
unde oștile lui Alexandru Macedon pă
trundeau in Egipt acum mai bine de 2.000 
de ani, pe unde vor fi mărșăluit arma
tele romane pe vremea Cleopatrei, vor a- 
lerga cu 38 sau 40 km pe oră pe țărmul 
Nilului, unde pe vremuri de legendă un
dele domoale au împins între trestii co
șul de, papură cu pruncul Moise.

Drum lung de legendă și istorie face 
un om cutreierind Egiptul. Dar nu des
pre asta este vorba. Vorba este că la Lu
xor a început acum cîteva zile turul ci
clist al Egiptului și că la această com
petiție participă șt țara noastră. Asta se 
Intîmplă în primele zile ale anului 1955

Pe vremea cind se făcea templul din 
Luxor, cine ce știa despre noi ? Abia 
după vreo mie de ani de la construcția 
lui, bătrînul Herodot, primul reporter al 
lumii, care a umblat și prin Egipt, vor- 

1—.

Despre un eveniment sportiv, 
și ceva mai mult

Z>ea
din 
este 
acele vremuri depărtate tare, și cunoaș
terea lor o avea mai mult din presupu
neri și snoave. Și asta era pe vremea lui 
Herodot, pe vremea cînd începea să se 
scrie istoria populațiilor din Europa. Dar 
pe vremea lui Ramses al II-lea? Cînd 
mîndrul și gloriosul împărat știa despre 
Dunăre și despre populațiile dunărene 
mai puțin decît știe azi un copil de școală 
elementară despre planeta Marte sau Sa
turn. Dar iată că după 3.000 de ani de 
la glorioasa domnie a lui Ramses, romînii 
se duc la el acasă și aleargă cu bicicle
tele acolo unde el împărățea cu fală. Cit 
de mare și necuprins era pentru mintea 
și forța faraonului, pămîntul nostru / Și 
cit de mic ne pare nouă, celor care na- 
zuim la zboruri interplanetare! Cît de 
departe era faima Egiptului de Dunăre și 
cit de aproape sintem noi de Nil! Pd- 
mintul veacului nostru este mic pentru că 
populațiile sînt mai aproape unele de al
tele, pentru că încercările științei le-au 
făcut să se cunoască, pentru că în vre
mea noastră populațiile 
minlul își dau mina.

Să ne gindirn numai 
geografia întregii lumi 
levard — și cred că asta vor popoarele. 
Noi, bunăoară, vrem să ne bucurăm — 
așa cum se bucură acum lotul ciclist — 
prin anticul și modernul Egipt, Și iată 
și egiptenii care vor să se bucure de fru
musețile munților noștri ori de splendorile 
deltei noastre. Și toți, fiii tuturor po
poarelor, toți oamenii cu mintea întreagă

în istoriile lui și despre populația 
nordul Dunării, despre locurile unde 
astăzi (ara noastră. Erau pentru el

de pe întreg pă-

la Festival, cînd 
o învățai pe bu-

doresc acest lucru : doresc să se bucure 
în pace și tihnă de viața pe care o au 
de trăit.

De aceea mi s-a părut cu totul firea
scă asocierea a două titluri din paginile 
unui ziar. Primul era cel pomenit mai 
sus. Al doilea vestea propunerile sovie
tice pentru împărtășirea experienței folo
sirii e/țergiei atomice în scopuri pașnice.

Ca noi să ''putem merge în Egipt, ca 
egiptenii să poată veni la noi, apoi de
sigur avem nevoie de pace, de prosperi
tate. Avem nevoie de născociri ale minții 
omenești, care să apropie pe oameni, nu 
de invenții menite să-i învrăjbească, să-i 
facă să se îngrozească unul de altul. 
Veacul nostru, spre demnitatea noastră, 
a celor care iubim civilizația lui, trebuie 
să intre in istorie ca un veac al biruin
țelor omenirii, și nu ca un veac al celor 
mai sălbatece dezastre, al distrugerii de 
bunuri adunate cu truda popoarelor în 
greul urcuș al mileniilor.

In lumina civilizației, omenirea trăiește 
un veac de mare cumpănă. Ea încearcă a 
se dovedi capabilă să stăpînească și să 
folosească pentru fericirea viitorimii ceea 
ce a izbutit să cucerească.

Această luptă mare trebuie să o ciști- 
găm. Este o sarcină de cea mat mare răs
pundere a vremilor noastre. Din timpul 
lui Ramses ne-au rămas urmele templu
lui din Luxor. Sînt de atunci 3.000 de ani. 
Din vremea noastră trebuie să rămînă 
mai mult, după puterile noastre. Cei ce 
vor trăi peste 3.000 de ani trebuie să-și 
amintească de noi cu recunoștință. Să-și 
amintească de,noi ca de niște oameni care 
am adus partea noastră la fericirea omu- 

treji, să nu uităm; de noi de
vora fi destul de tari acum să 
această sarcină.
VIRGIL DANCIULESCU

lui. Să fim 
pinde dacă 
îndeplinim

I

Șarje fapide
HUNEDOARA (de la corespondentul, nos

tru).—Chiar din primele zile ale anului, co
lectivul de muncitori de la combinatul meta
lurgic „Gheorghe Gfreorghiu-Dej" a reușit 
să înregistreze frumoase succese în lupta pen
tru îndeplinirea planului.

In această bătălie, oțelarii stnt în primele 
rînduri. Folosind metoda oțelarului sovietic 
Matulineț, ei au elaborat în primele 16 zile 
din această lună 50 șarje rapide, reușind să 
dea mai multe tone de oțel peste sarcinile 
de plan.

In lupta pentru elaborarea a cit mai mu’te 
șarje rapide s-au evidențiat echipele care dej 
servesc cuptorul nr. 4, la oare lucrează prim 
topitorii Vasile Costache și Valeriu Lăbuneț. 
La acest cuptor s-au elaborat în decurs de 
16 zile 18 șarje rapide. De asemenea echi
pa prim topitorului Petru Forțu a reușit să 
dea 5 șarje rapide, iar cea condusă de Mihai 
Dumitru 6 șarje rapide.

In ajutorul gospodinelor
La secția bunuri de larg consum a între

prinderii „1 Septembrie" din Satu Alare se 
confecționează matrițele pentru fabricarea în 
serie a unui tip de mașină pentru spălat 
rufe. Eforturile întreprinderii sînt îndreptate 
pentru asigurarea unei tehnologii care să 
permită confecționarea mașinilor de spălat 
rufe cu soluția respectivă, săpun și sodă. In 
numai cîteva minute, prin învîrtirea manua
lă a unui rotor, rufele vor fi spălate.

In cadrul Ministerului Industriei Metalur
gice și Construcțiilor de Mașini se studiază 
șl confecționarea unul tip de mașină pen
tru spălatul vaselor de bucătărie.

—O—

O nouă fabrică de pîine
De curînd in centrul muncitoresc „Oțelul 

Roșu" din raionul Caransebeș a fost inau
gurată o nouă fabrică de piine,'înzestrată 
cu instalație modernă.

Fabrica a fost construită de întreprin
derea de construcții nr. 123 din Timișoara.

LEON BOHATIR 
corespondent voluntar

Material lemnos 
pentru oamenii muncii 

de la sate
CRAIOVA (de la corespondentul nostru). 

— Așa cum prevede Hotărîrea guvernului 
și partidului cu privire la îmbunătățirea 
aprovizionării cu material lemnos a țărăni
mii muncitoare, încă cu cîteva săptă- 
mînl în urmă au avut loc în toate satele 
dtn regiunea Craiova alegeri de comitete 
de gospodărire a fondului silvic comunal. 
Țăranii muncitori au ales în cele 356 comi
tete din cuprinsul regiunii pe cei mai clns- 
l'tl.mai vrednici dintre el, care vor avea 
grijă de administrarea și buna gospodărire 
a pădurilor ce vor forma fondul silvic al 
comunelor.

, Pentru satisfacerea necesităților de mate
rial lemnos ale țăranilor muncitori, în urma 
identificărilor făcute de organele silvice și 
sfaturile populare, au fost predate spre ad
ministrare,. și gospodărire comunelor un nu
măr de 356 parcele de păduri. Pentru ne
voile imediate ale țăranilor muncitori din 
aceste păduri au fost puse în valoare șl date 
spre exploatare parchete în suprafață de 
1323 ha. Din exploatarea acestor parchete 
va rezulta xo cantitate de 89.206 m.c. ma
terial lemnos ce va fi întrebuințat pentru 
construcțiile de la sate sau pentru foc.
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Pentru o conducere competentă 
_________a economiei locale________  
Unele propuneri privind dezvoltarea întreprinderilor locale

Discuția deschisă de ziarul ,,Romînia li
beră" prin rubrica „Pentru o conducere com
petentă a economiei locale" a scos la iveală 
o serie de probleme a căror justă rezolvare 
va(duce desigur la dezvoltarea nivelului eco
nomiei noastre locale.

Eu voi căuta să readuc în discuție unele 
probleme care privesc în special îmbunătăți
rea muncii în întreprinderile industriei lo
cale. Voi porni de la o situație de fapt. In 
orașul Craiova există 3 întreprinderi ale in
dustriei locale: „Progresul", „Flacăra" și 
„Octombrie Roșu", toate 3 subordonate sfa
tului popular regional. Fiecare întreprindere 
are mai multe ramuri de producție, unele 
dintre ele fiind comune tuturor întreprinde
rilor. Așa bunăoară toate cele 3 întreprin
deri au o ramură alimentară, ramura chi
mică o întîlnim și la „Flacăra" și la „Progre. 
sul", iar cea metalurgică la „Progresul" și 
la „Octombrie Roșu". Această situație are o 
serie de dezavantaje arătate de altfel și în 
articolul tov. ministru Anton Vlădoiu, cum 
ar fi o slabă productivitate a muncii, îndru
mare și control tehnic nesatisfăcătoare, do
tare insuficientă cu utilaje, etc.

Tov. ministru vorbește despre o profilare a 
Întreprinderilor prin comasarea pe regiuni a 
unităților producătoare de același fel de pro
duse. Cum In stadiul actual această profi
lare nu este posibilă, eu cred că e mult mai 
actuală crearea unor combinate raionale, cu 
mai multe sectoare de producție, ceea ce de 
altfel nu ar fi decît primul pas spre profilarea 
întreprinderilor în cadrul regiunii (în cazul 
nostru, crearea unui combinat raional cu o 
singură conducere în locul celor trei între
prinderi), Prin aceasta s-ar realiza în primul 
rind o mare economie de personal adminis
trativ, o conducere tehnică mult mal calificată, 
o sporire a productivității muncii prin co
masarea utilajului și printr-o mai mare me
canizare a procesului de producție.

Legat de această problemă vreau să vor.

Tot despre
Și în comuna noastră, ca de altfel în toate 

comunele patriei, în anii puterii populare au 
fost înfăptuite o serie de realizări care au 
dus la creșterea nivelului de trai material și 
cultural al țărănimii muncitoare. Intre aceste 
realizări se numără electrificarea comunei 
prin autoimpunere, înființarea unei case de 
nașteri, organizarea internatului de pe lingă 
școala elementară ciclul II, etc.

Totuși, trebuie spus că realizările de pînă 
acum nu sînt pe măsura posibilităților noas
tre. Se fac încă simțite în problemele gospo- 
dărești-edilitare- unele lipsuri privind organi
zarea și conducerea acestor probleme.

Este limpede că răspunderea pentru lipsu
rile ce se manifestă în organizarea și con
ducerea problemelor gospodărești-economice 
revine comitetului nostru executiv. De ase
menea, după părerea mea, o cauză principală 
care duce la dezvoltarea anevoioasă a comu
nelor din punct de vedere economic stă in 
centralizarea activității economice la regiune 
sau raion. Că așa este, stă dovadă faptul că 
numeroase probleme ce ar putea fi rezolvate 
de comună sînt tărăgănate vreme îndelunga
tă. In sprijinul acestei afirmații pot să dau 
ca exemplu electrificarea morii și a presei de 
ulei existente în comună. Deși noi am cerut 
încă din 1952 acest lucru, sfatul popular re
gional n-a făcut altceva decît să ne aloce în 
1953 și 1954 diferite sume de bani prin între
prinderea economică raională Vidra, care le-a 
Întrebuințat în alte scopuri. O astfel de si
tuație face ca propriile noastre hotărîri să ră-

Costică Marin
Directorul întreprinderii Industriale 

locale .,Progresul" Craiova

besc și despre inițiativa pornită încă acum 
doi ani în fosta regiune Mureș — aceea a 
colaborării socialiste între întreprinderile re
publicane și cele de interes local. La înce
put această inițiativă a fost introdusă și la 
noi, dar așa cum remarca de altfel 
și tov. Szabo Franc Ioan, vicepreședin
tele comitetului executiv al sfatului popular 
al Regiunii Autonome Maghiare, încetul cu 
încetul ea a fost abandonată. Este adevărat 
că întreprinderea noastră colaborează și în 
prezent cu unele întreprinderi republicane, 
insă numai in ceea ce privește schimbul re
ciproc al anumitor materii prime și materiale 
și aceasta nu pe bază de contract.

Intru cît aplicarea acestei colaborări și-a 
dovedit roadele, sînt de părere ca ea să fie 
sprijinită mai mult de Ministerul Gospodă
riei Comunale șl Industriei Locale, care să 
asigure popularizarea și introducerea ei în 
cadrul unităților industriei locale, cu spriji
nul secțiilor respective ale sfaturilor popu
lare regionale. In formula propusă de mine, 
aceea a creării de combinate de industrie lo
cală cu sectoare de producție bine definite, 
socotesc că această colaborare va putea fi 
mult mai fructuoasă. S-ar evita astfel în
cheierea de contracte de colaborare de către 
aceleași întreprinderi republicane cu mai mul
te întreprinderi ale industriei locale, cum ar fi 
In cazul nostru un contract între uzinele de 
mașini agricole „7 Noiembrie" pe de o parte 
și întreprinderile locale „Progresul" și „Oc
tombrie Roșu" pe de altă parte, colaborare 
care în mod practic este greu de realizat ȘÎ 
urmărit.

Nu mai vorbesc că prin crearea unul com
binat de industrie locală, In cazul exis ten.

dezvoltarea economică a comunelor
Zamfir Tilâ

Președintele comitetului executiv 
al sloiului popular comunal 

„30 Decembrie", raionul Vidra

mînă pe hirtie, ne împiedică să lărgim baza 
de masă a sfatului nostru popular.

O situație asemănătoare ou moara o are și 
lotul zootehnic destinat întreținerii reprodu
cătorilor comunei (3 tauri, 2 berbeci și 1 
vier). Deși suprafața destinată hranei repro
ducătorilor este corespunzătoare, suma des
tinată întreținerii acestei suprafețe este in
suficientă.

Exemple de acest fel mai sînt. Toate însă 
ne-au făcut să ajungem la concluzia că pen
tru dezvoltarea economică a comunelor este 
necesar ca toate problemele economice să ca
dă direct în sarcina sfatului popular comu
nal. In această direcție, facem propunerea ca 
toate unitățile economice de pe raza unei co
mune cum sînt: morile, presele de ulei, cîn- 
tarele, daracele, etc. să fie grupate într-o 
singură întreprindere, care să se gospodă
rească ea însăși și să fie sub conducerea și 
controlul direct al sfatului popular comunal. 
Credem că este bine ca în cadrul acestor în
treprinderi să fie incluse loturile zootehnice 
și izlazurile comunale.

Vorbind despre înființarea de întreprinderi 
conduse de sfaturile populare comunale, mai 
fac propunerea ca pe lîngă aceste întreprin- 

|ei mai multor întreprinderi de interes lo
cal ce activează pe aceeași rază adminis
trativă s-ar ajunge Ia îmbunătățirea și ușu
rarea controlului și a îndrumării acestuia de 
către secțiile de resort ale sfaturilor popu
lare respective, la simplificarea lucrărilor de 
planificare și evidentă, Ia îmbunătățirea a- 
provizionăril cu materii prime și materiale.

In privința îndrumării și sprijinului între
prinderilor industriei locale de către comi
tetele executive ale sfaturilor populare vreau 
să aduc și eu în discuție o problemă ridicată 
de tov. Ion Moangă, ‘președintele comitetului 
executiv al sfatului popular regional Timi
șoara, într-un articol apărut recent. Este 
vorba de birocratismul care mai persistă în 
această privință. Și voi porni tot de la o 
situație de fapt. întreprinderea noastră care 
este subordonată sfatului popular regional 
îșl desfășoară activitatea atît pe raza ora
șului cît și a raionului Craiova, cum e și 
normal. Deci, de buna activitate a întreprin
derii noastre trebuie să se ocupe atît sfatul 
popular regional cît și cele raional și orășe
nesc. Partea proastă este însă că de multe ori 
îndrumarea și sprijinul organelor respective 
regional, raional sau orășenesc se reduc la 
cererea anumitor situații' statistice, dări de 
seamă. O astfel de îndrumare — dacă se 
poate numi așa — nu face altceva decît să 
ne îngreuneze munca. Numai Ia sfîrșitul anu
lui expirat a trebuit să întocmim de cite 3 
ori aceleași situații statistice, dări de sea
mă, referate, pe care ni le-au cerut, rînd pe 
rind, comitetul executiv al sfatului popular 
regional, orășenesc șl raional.

Eu cred că înlocuirea acestui fel de „În
drumare" cu cereri de situații și dări de 
seamă printr-un control și sprijin operativ, 
efectuat pe teren, va putea într-adevăr să 
ducă la lichidarea multor lipsuri existente 
în întreprinderile noastre, la o mai bună or
ganizare și dezvoltare a industriei locale.

deri să fie create gospodării anexe pentru 
creșterea animalelor (porci și păsări pe lin
gă mori și prese de ulei, etc.) și pentru cul
tivarea legumelor și zarzavaturilor.

La punctul Bulboaca din comuna noastră 
există circa 2 ha. de baltă care ar putea fi 
amenajate în vederea înființării unui iaz și 
a unei crescătorii de păsări. Pentru aceasta 
mai facem propunerea ca bugetele alcătuite 
în funcție de nevoile comunei să fie mînuite' 
de sfatul popular comunal.

Socotesc că pentru o mai bună conducere 
a problemelor gospodărești-economice ale co
munelor, este bine să se acorde un cîmp mai 
larg de activitate sfaturilor populare comu
nale. In acest fel, cred că autoritatea organe
lor locale ale puterii de stat din comune in 
fața maselor va fi întărită, va fi îmbunătă
țită în general activitatea pe care o desfășu
răm pentru înfăptuirea de lucrări de interes 
obștesc.

In încheiere vreau să arăt că sînt de acord 
cu propunerile făcute de tovarășa Ioana Po
pa, președinta comitetului executiv al sfatu
lui popular raional Craiova în articolul: 
„Dezvoltarea economică a comunelor" apărut 
tot la această rubrică.

Eu n-am făcut decit unele propuneri izvo- 
rîte din situația existentă în comuna noastră. 
Ar fi bine — cred eu — ca și alți pre
ședinți de comitete executive comunale 
să-și spună părerea în problemele privind 
conducerea competentă a economiei comune
lor.

Scrisori către redacfie

Cu orice preț, mai mult 
decît prețul curent

Cu prilejul sărbătorilor de iarnă, am dă
ruit fetifei mele un pătuf frumos și solid 
cumpărat de la „Corniemn". Dar cu aceasta 
treaba nu era terminată. Pentru a o putea 
culca în el, aveam'nevoie și de o salteluță.

M-am adresat In acest scop cooperativei 
meșteșugărești „înfrățirea muncii", unitatea 
din strada Bărăției. Am primit acolo infor
mația dorită. Erau necesare pentru salte
luță 2,20 metri pînză de saltea, iar pentru 
manoperă mi s-a cerut 35 lei.

Chiar a doua zi am cumpărat materialul 
și m-am grăbit să-l duc la cooperativă

Ce să vezi insă ? Ușa încuiată, iar In 
vitrina luminată, un afiș: „sîntem la șe
dință In strada Decebal".

Contrariată de acest procedeu, am plecat 
să comand salteluța în altă parte.

Nu departe de acolo pe Calea Călărași 
la nr 3, am găsit o altă unitate a aceleiași 
cooperative „înfrățirea muncii".

Am arătat din nou ce doresc. Tovarășul 
care primea comenzile era însă cu mult mai 
pretențios decît colegul lui din strada Bă
răției. Pentru aceeași salteluță, el mi-a cerut 
3,40 metri pinză și 50 lei manoperă. Dife
rența totală era de 51 lei, ceea ce scumpea 
foarte mult obiectul pe care doream să-l co
mand. Am plecat de acolo nedumerită. 
De ce la două unități ale aceleiași coopera
tive prețurile sînt diferite ? Și nici nu-mi pot 
închipui că în ceea ce privește calculul me
trajului necesar este vorba numai de o eroare. 
Diferența este prea mare ventru a putea 
crede așa ceva.

După părerea mea, consiliul de conducere 
al cooperativei „înfrățirea muncii” nu tre
buie să rămînă nepăsător față de asemenea 
procedee, ci are datoria să treacă neîntîr- 
ziai la lichidarea lor.

SOFIA BRATU 
Str. Cuza Vodă nr. 189 

București

O bibliotecă persecutată
Anul trecut a luat ființă în orașul Reșița 

o bibliotecă raională. Tineri și bătrîni au pri
mit ‘cu satisfacție inițiativa sfatului popular 
raional, dovadă în această privință fiind 
marele număr de cititori.

Nu cu aceeași bucurie a fost privită biblio
teca de către vicepreședintele sfatului popu
lar al orașului Reșița.

„Să plecați în comune cu biblioteca voas
tră, că de aceia-i raională", — le-a spus 
vicepreședintele Ion Jurjică.

După lungi discuții și tocmeală unitatea 
culturală amintită a fost lăsată să funcțio
neze într-un local bunicel. Dar aceasta nu 
pentru mult timp, căci tov. Jurjică nu s-a pu
tut împăca de loc cu biblioteca raională A 
făcut el ce a făcut și a mutat-o mereu din- 
tr-un local în altul. Și bine înțeles i s-au a- 
cordat spații din ce in ce mai necorespunză
toare.

In prezent, biblioteca a ajuns într-o cămă
ruță în care cititorii nu au nici unde se mișca. 
Mulți dintre ei și-au exprimat în acest sens 
nemulțumirea in condica de reclamații și su
gestii.

Ar fi bine ca secția culturală raională să 
dăruiască tov. vicepreședinte Hotărirea Con
siliului de Miniștri privind măsurile ce tre
buie luate pentru îmbunătățirea activității 
bibliotecilor din R.P.R. Astfel, tov. vicepre
ședinte va afla poate că este o datorie a 
comitetelor executive ale sfaturilor populare 
să pună la dispoziția bibliotecilor localuri co
respunzătoare.

Poate de asemenea că atunci va pune ca
păt ofensivei pe oare a pornit-o împotriva 
acestei biblioteci.

STELIAN CRIOȘTEANU 
corespondent voluntar
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LA BIBLIOTECA CABINETULUI TEHNIC

Dornici de a găsi noi metode și procedee de muncă, de a contribui la îmbunătă
țirea procesului de producție, tot mal mare este numărul muncitorilor și tehnicie
nilor care frecventează cabinetele tehnice de pe lîngă întreprinderi, unde studiază 
diferite cărți de specialitate sovietice.

In clișeu : Inovatorii Mihai Anghel, maistru lăcătuș și Iosif Jurcă, țnaistru me
canic, de la Combinatul Metalurgic din Reșița, studiază o serie de lucrări tehnice 
la biblioteca cabinetului tehnic. Foto; AGERPRES

Intr-un cartier al lașului
Cartierul despre care vrem să vorbim se 

află prin preajma săratului popular al regiu
nii Iași. Dis-de-dimineață pe străzile din car
tier e mare zarvă. In grupuri de albe 3—4, 
copiii se îndreaptă grăbiți spre grădinița 
lor.

— Fănica, e târziu și o să ne certe tova
rășa educatoare.

— Să grăbim atunci, Marcel.
Și copiii se grăbesc spre clădirea de la nr. 

11 de pe strada Anastasie Panu unde se află 
grădinița. Educatoarea grădiniței, Debora 
Iancovici, îi întilmpină cu multă voie bună.

înăuntru, în cele două săli ale grădiniței 
de copii nr. 12, e cald. Micuții — copii în
tre 4 și 6 ani — îșl desbracă paltonașele 
și își pun halatele albe cai neaiua. Apoi începe 
programul.

Mai întiîi e ora de matematică. Da, ora de 
matematică ! Micuții au învățat să numere 
pînă la 20. Ei fac socoteli de scăderi și adu
nări care nu depășesc cifra de 5. După o 
muncă atît de grea, copiii iau mas-a așezați 
în jurul măsuțelor orînduite în sală, pe scau
ne construite pe măsura lor.

După masă programul continuă. E ora de 
desen la tablă, după care urmează jocurile 
de creație cu sâmburi, cu cartoane șl grăun
țe. Mult așteptată este recreația cînd copiii 
se sben-guie în voie. Apoi din nou în sală. Se 
joacă hora și căzăceasca-, după care urmează 
recitări. Fănica Vinter recită poezia „Republi
ca", Leonca Reighenstreif 6pune poezia „Școa. 
la noastră". Micuții ascultă cu toții și aplau
dă. Cu toții cer să se repete. Vorbesc în limba 
idiș. Și poeziile au fost spuse în limba idiș. 
Deșț graiul acesta nu-1 cunosc, am înțeles 
totuși că în poeziile recitate e vorba despre 
viața minunată pe care ei, laolaltă cu toți 
copiii țării, o trăiesc sub scutul regimului 
popular.

Discută pionierii

In clădirea de le nr. 11 de pe strada Anas
tasie Panu din Iași vin și copil mai mari. 
Sînt elevii școlii de 7 ani cu limba de pre
dare idiș.

Lucrurile ce se petrec aici sînt aidoma cu 
lucrurile care se petrec în celelalte școli. Și 
aici pionierii sînt în frunte. Ei dau exemplu. 
Solomon Sender, din clasa a 7-a, e conducă
torul unității de pionieri. încrederea asta a 
căpătat-o pentru că el nu are dectt un singur 
4. Restul notelor sânt numai de 5. Solo Fre- 
ier, și el fruntaș la învățătură, este secreta
rul unității de pionieri. Ca ei sînt și ceilalți 
pionieri, Rașela Grinberg, Malvina Goldstein, 
Aron Krifm-an, Nesanel Frenkel și alții ca-re 

au munci de răspundere în detașamentele <te 
pionieri.

Pionierii din școală și-au alcătuit un pte« 
de muncă, editează gazete pionierești, organ 
n-izează serbări.

In aceeași clădire

In aceeași clădire unde se află grădinița 
de copil șl școala de 7 ani cu limba 
de predare idiș se mai găsește șl un cămin 
cultural. Și aici se desfășoară o activitate 
Intensă. Biblioteca, care posedă peste 2000 
dp volume, dintre care 500 în limba idiș, este 
foarte frecventată. Mendel Mendel, I-ancti 
Henș, Sverner Isidor, Ițic Lupu și alți cetă
țeni din cartier citesc cu regularitate cărți 
scrise de scriitori evrei, ruși, sovietici și ro- 
mîni, tipărite în limba idiș.

Alți cetățeni din cartier, ca Ițlc Mendel, 
Leon Grimber, care la timpul potrivit nu au 
avut putința să învețe a scrie șl a citi, frec
ventează ac-u-m ou regularitate cursurile de 
alfabetizare organizate pe lîngă căminul cul
tural. Cursul de croitorie organizat pe lîngă 
căminul cultural este urmat de peste 50 de 
femei diin cartier. Cl-ara Zlota, Carolina 
Rotman, Rașela Sirchiș și altele urmează cu 
drag acest curs, unde capătă cunoștințele 
necesare pentru a face față necesităților cas
nice.

Căminul cultural are și o echipă de dan
suri, una de teatru șl un cor care prezintă 
deseori programe artistice. Cu' Interes parti
cipă cetățenii din cartier la șezătorlle care 
au loc. Fie că se face recenzia unei cărți, fie 
că se discută problemele gospodărești ale 
cartierului, sau se ține o conferință, oamenii 
țin să ia parte la toate manifestările de acest 
fel.

Int-r-una din zile la căminul cultural a a- 
vut loc o șezătoare în care s-a discutat situa
ția internațională. S-a vorbit cu acest prilej 
despre primejdia ce o prezintă reinarmarea 
Germaniei occidentale. Evreii din Iași au cu
noscut din plin ororile săvîrșite de fasciști în 
războiul trecut. Astăzi ei se bucură la fie
care pa-s de grija pe care statul de- 
moonait-popul-a-r o poartă tuturor oamenilor 
muncii, indiferent de naționalitate. Ei sînt e- 
gali în drepturi și în îndatoriri cu toți cetă
țenii patriei noastre. De aceea și la această 
șezătoare ei și-au s-pus răspicat cuvî-ntul, ho- 
tărîți să depună laolaltă cu întregul nostru 
popor, toate eforturile pentru a contribui 
la lupta ce o desfășoară popoarele din lu
mea întreagă pentru a împiedica reînvierea 
militarismului german.

D TARNAUCEANU 
corespondentul „României libere" 

in regiunea Iași

Respectarea legalității populare 
înseamnă respectarea voinței poporului
Legile statului democrat-popular exprimă 

voința celor ce muncesc de la orașe și sate, 
apără cuceririle revoluționare ale poporului 
muncitor, constituie un puternic instrument 
al construirii socialismului în patria noas
tră

Puterea legilor noastre rezidă in faptul că 
ele sînt expresia voinței celor ce muncesc, 
a unei forme noi, superioare, de organi
zare a societății — orânduirea democrat- 
populară

Spre deosebire de legile burgheziei care 
apără interesele unei minorități exploatatoa
re. legalitatea populară garantează și apără 
drepturile maselor largi, drepturi cucerite 
prjn muncă, energie și voință revoluționară. 
De aceea legalitatea populară este însușită 
și aplicată cu consecvență de toți cetățenii 
cinstiți din patria noastră, de organele apa
ratului nostru de stat.

Prin legile sale, statul democrat-popular 
urmărește rezolvarea sarcinilor politico-eco- 
nomice ale construirii societății socialiste, ale 
asigurării îmbunătățirii continuie a nivelului 
de viață al poporului muncitor De aceea 
Constituția Republicii Populare Romîne cere 
fiecărui cetățean să respecte întocmai legile 
statului de democrație populară și educă oa
meni muncii în spiritul respectului față de 
legi. Statul nostru rtu poate rămîne indife
rent față de încălcarea legalității populare 
și urmărește în permanență înlăturarea aba
terilor. demascînd și pedepsind pe cei ce în
calcă și nesocotesc legile statului

Construirea cu succes a .-.ocialismului în 
patria noastră necesită mobilizarea milioane
lor de oameni ai munci'' pentru traducerea 
în viață a hotăririlo' partidului și guver 
nului. Trebuie înțeles că pe măsură ce ma
sele largi ale celor ce muncesc vor cunoaște 
mai bine hotăririle partidulu- și guvernului, 
sensul și conținutul acestora, cu atît vor 
participa mai activ la aplicarea și înfăptui
rea lor.

In prezent, cînd partidul și guvernul în
dreaptă toate forțele pentru traducerea în 
iviață. a programului de măsuri economice

Vanda Nicolschi
Vicepreședinte al Comisiei Controlului 

de Stat

elaborat în august 1953 pentru ridicarea 
treptată a nivelului de trai al celor ce mun
cesc. pentru îndeplinirea cu succes a pri
mului nostru plan cincinal, respectarea și în
tărirea legalității populare capătă o însem
nătate hotărîtoare în mersul nostru înainte 
pe drumul construirii socialismului.

In aceste condițiuni, este mai importantă 
ca oricînd respectarea întocmai a legilor sta
tului de către organele centrale și locale ale 
puterii de stat Ele au datoria să aplice în 
orice problemă adevăratul spirit al legii în 
interesul celor mai largi mase populare, să 
apere interesele lor. Activiștii aparatului nos
tru de stat au datoria să contribuie la edu
carea celor ce muncesc în spiritul respec
tării legalității populare, deoarece numai 
respectarea legalității populare pe de o parte 
de către cetățenii țării și pe de alta de că
tre organele statului poate asigura punerea 
în aplicare a legilor statului nostru

tt
O deosebita importanță are legalitatea 

populară în dezvoltarea și întărirea proprie
tății socialiste, pe care o apără împotriva 
ris.pei și furtului educind oamenii muncii 
în spiritul unei atitudini noi socialiste, față 
de avutu'. obștesc

Succesele repurtate pînă în prezent în în
tărirea proprietății obștești se datoresc în 
mare măsură respectări legalității populare, 
demascării și pedepsirii acelora ca-re aten
tează împotriva avutului obștesc.

Experiența ne arată însă că în aplicarea 
și respectarea legilor menite să apere avu
tul obștesc mai există lipsuri serioase. Mai 
sînt organe ale aparatului de stat care nu 
folosesc legile țării ca instrument de apă
rare a bunului obștesc, ci ocolesc sau în
calcă legea, risipind avutul statului. Astfel 
la Ministerul Sănătății, pentru acoperirea

deficiențelor existente în munca de planifi
care financiară, Direcția Plan Financiar și 
Contabilitate a mers ne linia constituirii unor 
fonduri de rezervă nebazate pe necesități 
reale In anul 1953 s-a creat un „fond la 
dispoziția Cabinetului" care a fost folosit 
drept fond de manevră ilegal ceea ce a dus 
la risipa banului 'public

Locțiitorul ministrului Invățămîntolui, tov. 
Ion Motronea. a dispus fără bază legală să 
se continuie plata salariilor unui număr de 
14 tovarăși, timp de 2—5 luni după lichida
rea expoziției Direcției Generale a Rezervelor 
de Muncă, pe motivul că ar urma să se des
chidă o nouă expoziție In felul acesta statul 
a fost păgubit cu sume plătite unor salariați 
care nu au depus nici o activitate în acest 
timp. Conducerea ministerului urmează să 
analizeze această abatere.

Sub ochii unor conducători de întreprin
deri, banii statului sînt folosiți de elemente 
speculative în interes persona'.. Din cauza lip
sei de răspundere a conducerii O.C.L Apro- 
zar-București care a acordat sume impor
tante de bani pentru achiziții și contractări 
unor elemente afaceriste și speculative, a fost 
posibil ca unii achizitori să primească avan
suri mari pentru achiziții. și să folosească 
banii statului pentru cumpărarea de legume, 
zarzavaturi și pește din comerțul de stat pe 
oare le-au revîndut la prețuri de speculă

De multe ori unele cadre din organe de 
conducere ale aparatului de stat n-u educă 
organele în subordine în spiritul discip inei 
de stat, al respectării legilor ș: hotă-’rilor. 
Dimpotrivă, le încurajează la diferite acțiun: 
ilegale sau le creează anumite avantaje 
încălcînd legalitatea populară. Astfel. Di
recția Generală a Construcțiilor din Mi-, 
misterul Gospodăriei Comunale și Industriei 
Locale, care cunoștea faptul că Trustul Re
gional de Construcții Locale Suceava a exe
cutat lucrări de investiții din fondul de pro
ducție, contrar prevederilor legale. în loc să 
ia măsuri de sancționare a celor vinovați a 
făcut o adresă prin care incura,a qceas'ă 
practică, comunicînd Trustului că poate fo
losi 10—15 la sută din fondul directorului

pentru asemenea lucrări. Direcția Difuzării 
Hîrtiei și Imprimatelor din cadrul Ministe
rului Culturii a acordat Bazei de Desfacere 
a Hîrtiei București sub formă de „ajutor 
pentru îndeplinirea planului", diverse facturi 
ale fabricilor de hîrtie în valori însemnate 
Prin această practică, unitatea a beneficiat 
în mod nelegal de fondul directorului și pre
mii. deși planul nu s-a realizat.

Constituția țării noastre dă sarcini mari 
organelor locale ale puterii de stat pentiu 
apărarea drepturilor cetățenilor și aplicarea 
legalității populare. Mai există însă cazuri 
cînd legalitatea populară este nesocotită de 
însăși organele locale ale puterii de stat. 
Actele abuzive ce le comit unele din aceste 
organe nu pot fi calificate decît ca o încăl
care grosolană a legilor. Astfel a procedat 
comitetul executiv al sfatului popular al co
munei Segarcea din regiunea Craiova cînd 
a reținut țăranilor muncitori 8.475 kg grîu 
peste cota legală, în mod abuziv, sub pretex
tul acoperirii unor nevoi locale Asemenea 
atitudini de încălcare și nesocotire a legilor 
trebuie combătute cu fermitate, descoperite 
și înlăturate la timp, deoarece ele aduc pa
gube statului nostru, împiedică realizarea o- 
biectivelor prevăzute prin legi, creează ne
mulțumiri și pot dăuna întăririi alianței cla
sei muncitoare cu țărănimea muncitoare.

Up aspect grav al încălcării legalității 
populare de către organele aparatului de stat 
este raportarea de date false, care induc în 
eroare organele centrale ale statului și fac 
să nu se poată lua la timp măsurile cores
punzătoare pentru înlăturarea deficiențelor 
Așa au procedat conducerile întreprinderilor 
„Semănătoarea" și ,,Tudor Vladimiresc.u" din 
București, care fiind chemate să traducă în 
viață măsurile Consiliului de Miniștri cu 
privire la sprijinirea agriculturii, au încăl
cat aceste măsuri nerespectind plapul de li
vrări, dar au ascuns acest lucru printr-o nouă 
încălcare a legalității, comunicînd date ne
reale. întreprinderea „Semănătoarea" a ra
portat ca livrați 133 generatori de acetllenă 
în loc de 29 efectiv livrați iar întreprinde
rea Tudor Vladimirescu" a raportat 63 ba
toze în plus față de livrările reale pînă la 
data de 30 iunie 1954

Pentru a asigura respectarea legilor sta
tului și a hotărîrilor este necesar să se 
exercite un control zilnic și minuțios al exe
cutării dispozițiilor, sarcinilor și hotărîrilor. 
Controlul executării acestora educă cadrele 
din aparatul de stat în spiritul unei înalte 
exigențe și al respectării disciplinei de stat. I

Dimpotrivă, lipsa de control duce t-n mod 
inevitabil la menținerea lipsurilor, la încăl
carea legilor și păgubirea avutului obștesc. 
De exemplu, în urma unei anchete efectuate 
de organele Direcției Generale GOSTAT în 
decembrie 1953 la gospodăria agricolă de 
stat Drăgănești, s-a constatat că fostul di
rector al gospodăriei, Lepâdatu Cornel, a co
mis o serie de ilegalități, falsuri, înstrăinări 
și însușiri de bunuri și bani din gospodărie, 
etc. Drept urmare, tov. locțiitor ai ministrului 
Agriculturii și Silviculturii, Stancu Marin, a 
dispus înlocuirea și trimiterea în judecată a 
lui Lepădatu Cornel, dar nu a controlat exe
cutarea dispoziției date, ceea ce a făcut ca 
t-imp de 9 luni de zile dosarul de anchetă să 
fie reținut de șeful Serviciului Cadre din Di
recția Generală GOSTAT. împiedicând jude
carea la timp a u-n-ui element care a încăl
cat legea și a provocat însemnate pagube 
statului. De asemenea, controlul superficial 
și formal împiedică descoperirea lipsurilor 
și face ca ele să persiste. Trei revizori .con
tabili din Direcția Generală a Vinului din 
cadrul Ministerului Industriei Alimentare au 
efectuat o „revizie documentară de fond" la 
întreprinderea din Focșani fără să sco-ată în 
evidență numeroasele ilegalități comise în 
cheltuirea fondurilor. Acest lucru se explică 
prin faptul că revizorii s-au mulțumit să co
pieze constatările superficiale făcute de or
ganele de con rol intern, fără a face nici o 
verificare de fond la vreo secție operativă 
din cadrul întreprinderii

Pentru asigurarea traducerii im vi-ață a 
legilor statului și pentru consolidarea princi
piilor legalități: populare, este necesară cu
noașterea temeinică a leg lor și hotărîrilor 
de către masele de muncitori șt țărani

Partidul și guvernul, aplicî-nd consecvent 
principiul cointeresării materiale au creat 
țărănimii muncitoare o serie de avantaie pe 
care însă a-numite orga-ne locale nu le aduc 
la cunoștința maselor Conducerea Coopera
ției de Consum dirr regiunea Galați. împre
ună cu conducerile cooperativelor in subor
dine nu s-a ocupat de afișarea unor deczii 
ale Centrocoop-uluf și ale Ministerulu- Co
merțului Interior și nici a listeloi care re
glementează schimbul la sate in cadrul co
merțului de intîrapinare pentru ca țărăni
mea muncitoare să le poata cunoaște Aceste 
decizii și măsuri nu arau cunoscute nici mă
car de gestionarii și vînzătorii din coopera
tive Cum pot oare duce lupte pentru apli 
ca rea |ustă a legilor aceste organe ale coo
perației?

In urma nestudierii unor hotărîri ale gu
vernului s-a ajuns la denaturări în apl carea 
lor pe teren. Iată un exemplu : Com 'etui 
executiv Centrocoop a semnat instrucți
unile pentru aplicarea Hotărîrij Cons liu- 
lui de Miniștri cu privire la contrac
tarea și achiziționarea laptelui de oaie, 
fără a analiza conținutul lor. Instruc
țiunile fiind confuze s-au făcut rețineri 
de produse peste cota legală țăranilor aso- 
cteți în stîne cooperatiste. numai la stina 
Ițcani din regiunea Suceava s-au reținut core 
nelegale unui număr de 370 asociați, ceea ce 
a creat nemulțumiri in rindurile țăranilor 
muncitori. O asemenea denaturare ne’nlătu- 
rată la timp ar fi putut avea efecte nega
tive asupra atragerii țăranilor muncitori în 
forme de asociere inițiate de partid și gu
vern.

•fe
Consolidarea legalității populare in Repu

blica Populară Romină este o operă ce se 
realizează prin eforturile de zi cu zi ale oa
menilor muncii din patria noastră, conduși 
de Partidul Muncitoresc Rimîn Legalitatea 
populară apără ’ interesele poporului munci
tor și învață milioanele de oameni să tră
iască și să muncească într-un spirit nou, 
socialist. Lenin a arătat că cea mai neînsem
nată abatere, de la lege, cea mai mică inîal- 
care a ordinei sovietice înseamnă o spărtură 
pe care o vor folosi de îndată dușmanii ce
lor ce muncesc. Iată deci necesitatea culti
vării în conștiința fiecărui cetățean a res
pectului față de legile țării, ca o obligație 
primordială, ca o condiție indispensabilă a 
dezvoltării și întăririi outerii noastre de stat.

Respectarea și apărarea legalității popu
lare de către aparatul nostru de stat au o im
portanță deosebită. Corectitudinea și respec- 
tul față de lege, combaterea oricăror abuzuri 
și încălcări constituie unul din mijloacele de 
educare a maselor pentru apărarea și întări
rea legalității populare

Respectul față de legi și hotărîri caracte
rizează nivelul maturității politice a cadre
lor din aparatul de stat, atitudinea lor iată 
de munca tecredințată, față de interesele po
porului. Lupta împotriva celor ce încalcă 
disciplina de stat trebuie desfășurată în mod 
sistematic și permanent de fiecare cetățean 
cinstit al patriei noastre. Trebuie să fie clar 
fiecărui cetățean că legalitatea pqpulară este 
expresia politicii partidului și guvernului, ba
zată pe cerințele legilor economice ale socia
lismului, că asigurarea respectării legalității 
populare înseamnă respectarea Intereselor vi. 
tale ale poporului.
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Să asigurăm din timp 
reușita lucrărilor agricole de primăvară

Popoarele sprijină declarația guvernului sovietic 
în. problema germană

★
Metoda Bugacev 

dă roade
DEVA (de la corespondentul 

nostru). — Mecanizatorii de la 
stațiunea de mașini și tractoare 
din Orăștie și-au început acti
vitatea în noul an prin grăbi
rea șl îmbunătățirea sistemului 
muncii de reparare a parcului 
de mașini șl tractoare.

In acest scop, în oadrul ate
lierelor, munca mecanicilor și 
tractoriștilor a fost organizată 
după metoda sovietică de repa
rații pe ansamble și subansam- 
ble. metoda Bugacev. Cu ajuto
rul ei, mecanizatorii stațiunii 
au reușit să repare 90 la sută 
din numărul total al semănătoa
relor, trei tractoare KD 35, un 
tractor rutier, 3 șasiuri de trac
tor KD 35, 17 motorașe electri
ce, 10 cultivatoare și întreg sto
cul de grape.

De asemenea, au reparat în 
cea mai mare parte plugurile, 
polidi-scurile, secerătorile-legă- 
tori, batozele și alte unelte. In 
munca de reparare a uneltelor 
s-eu evidențiat mecanicii Ale
xandru Corlăteanu, Petre Zgir- 
cea șl Ion Krumer.

In fruntea mecanizatorilor se 
situează echipele conduse de 
mecanicii Avram Mihăilă și Ion 
Bulgăr,

8
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°remierea unor tractoriști fruntași
ORADEA (de la coresponden

tul nostru). Mecanizatorii de 
la S.M.T. Cefa din raionul Sa- 
lonta, s-au întrunit zilele tre
cute în incinta stațiunii, pentru 
a sărbători pe cei mai de seamă 
dintre mecanizatorii stațiunii 
care s-au distins în campania a- 
gricolă din toamna anului 1954

După discuțiile purtate pe 
marginea activității din anul 
trecut al S.M.T.-ului, conducă
torii acestei stațiuni au trecut 
la inmînarea premiilor bănești 
acordate pentru muncă excep
țională. unor activiști, șefi de 
brigadă mecanici și alții. Pen

CUVÎNTUL FRUNTAȘILOR DIN AGRICULTURĂ
Cum am lucrat pămîntul

Nu mi-a venit să cred ochilor oînd am văzut că de pe suprafața 
de 0.21 ha. am reușit să obțin 80 de saci cu cartofi, cînd în alți 
ani abia Scoteam 30—40 de saci. Belșugul acesta e rezultatul apli
cării regulilor agrotehnice.-

Iată cum am făcut: după sfaturile agronomilor, am dezmiriștit 
tatii suprafața pe care am hotărît să cultiv cartofi. Arătura am fă
cut-o la 18 cm. adîncime și am băgat sub brazdă 15 căruțe ou gu
noi. In cursul iernii, am pus cartofii la iarovizat. In primăvara tre
cută, am avut grijă să mal adaug încă 15 căruțe de gunoi pe locul 
ales pentru cultivarea cartofilor și am grăpăt. In luna aprilie am 
trecut la semănat, punind cîte 2—3 cartofi la un cuib. Am căutat 
ca între cuiburi să las o distanță de 70 cm. Pînă la recoltare, am 
avut grijă să distrug buruienile, prin praștie repetate. Recolta ob
ținută mi-a răsplătit munca.

Pentru anul acesta am hotărît să dau mai mare atenție aplicării 
regulilor agrotehnice. De aceea pe ltngă pregătirea cu grijă a tere
nului, Încă din toamna trecută am oprit pentru sămînță cei mai 
buni cartofi. In primăvară voi pregăti ogorul cît mai bine, pen
tru ca recolta să fie mare și oartofii de cea mai bună calitate...

STAN SAMOILA
făran muncitor din comuna Beriu, 

raionul Orăștie

Urmînd sfatul inginerilor
In cursul anului 1952, niște tovarăși ingineri agronomi mi-au 

arătat că singurul vinovat de recolta slabă obținută de mine la 
porumb — abia 1000 și ceva de kg. la hectar — sînt eu. Lucrul 
acesta mi-a dat de gîndit. Așa. că m-am hotărît să aplic prima 
oară lucrările recomandate de ei îm cultura porumbului. Am făcut 
o arătură adâncă pe ogorul meu, pe care l-am îngrășat cu gunoi de 
grajd — oam 30 care la heotair. In primăvară, înainte de semănat, 
am mai dat cîteva care cu gunoi.

După ce porumbul a răsărit am făcut prima și a doua prașilă. 
Tulpinile porumbului s-au dezvoltat ta voie, ceea ce a făcut ca la 
a IH-a prașilă înălțimea culturilor să treacă de 2 m.. La recoltare 
am văzut ce înseamnă să lucrezi după carte. Am obținut 5000 kg. 
porumb la hectar.

Aceasta m-a hotărît ca și anul acesta să aplic învățătura căpă
tată. Așa că am început să mă pregătesc tacă din toamna trecută, 
cînd am arat la timp ogorul. Pe o parte din el am semănat grîu 
selecționat și tratat, așa cum prevede minimul agrotehnic. Restul 
terenului îl voi semăna în primăvara aceasta cu porumb; am ales 
de pe acum cei mai frumoși știuleți pe care i-am pus înțr-un loc 
uscat și bine aerisit. Anul acesta voi semăna și eu în cuiburi așezate 
în pătrat pentru a avea un spor și mal mare de recoltă.

ION SUCIU
făran muncitor din comuna Ilia, 

regiunea Hunedoara

cui apariția cumpărătorii. O femeie,

NOTA

I

fulgerindu-l din ochi pe copil.
Degeaba Insă! A fost nev:

Din cauza copilului ț

Gestionarul Ion Drăgănescu de la coo- i 
perativa din comuna Odvoș, raionul Li- [ 
pova, obișnuiește adesea să-și ia copilul f 
să-l ajute la treburi în magazin. Intr-o ( 
zi, la cooperativă au sosit vase emailate. [ 
In loc să expună mărfurile sosite in vă- ( 
zul tuturor, gestionarul Ion Drăgănescu ( 
le-a dosit sub tejghea Apoi și-a văzut de ț 
treabă. Dar nu a trecut mult timp — ne f 
scrie corespondentul voluntar Ioan Pacșa ( 
— și în magazinul cooperativei și-au fă- [ 
cut apariția cumpărătorii. O femeie, care j

pesemne auzise de sosirea vaselor 
cooperativă, i s-a adresat odraslei gestio- j 
narului .

— Dă-mt șt mie un oval.
De unde să știe copilul intențiile ta- [ 

tălui? Și, naiv, scoase de sub tejghea ova- ( 
Iul și-l întinse femeii. Cînd a văzut ges- [ 
tionarul una ca asta s-a făcut foc și pară ,

— Vasul e vindut l începu el să strige l

fost nevoit să dea I
marfă f

In drum femeia s-a întîlnit cu Iosif I 
Păulescu, președintele cooperativei. Cînd j 
acesta a dat cu ochii de oval și-a ieșit din } 
fire. Ce-a pățit gestionarul de pe urma I 
furiei președintelui numai el știe.

— Tovarășe Drăgănescu, cum de-ai în- ( 
drăznit să vinzi un lucru care ți-am spus ( 
că e rezervat pentru tov. Sandu, îl în- [ 
trebă președintele pe gestionar, (Tov. ( 
Sandu e revizor contabil la Uniunea Ra- ( 
ională a Cooperativelor de Consum) și j 
asta tocmai acum cînd ne face revizia ? f

— Păi... să vedeți... copilul — btigui î 
vinovat gestionarul. ‘

— Nici un păi, nici un copil, se răsti ( 
și mai înfuriat președintele. Cu ce obraz j 
o să-i spunem acum tov. Sandu că am l 
vtndut ovalul ?

Apoi, domolindu-șl vorba, președintele ( 
i-a făcut gestionarului, pentru nu se știe [ 
a cîta oară, o întreagă lecție despre j 

felul cum trebuie să te porți ca cei de la ( 
„centru"

Dar ..centrul", adică Uniunea Raională ( 
a Cooperativelor de Consum din Lipova, ]• 
ce părere are ?

,========== Ajutor de preț
CRAIOVA (de la corespondentul nostru). — Nu s-a împli

nit nici o lună de cînd muncitorii de la gospodăria agricolă 
de stat Romînești a.u început bătălia pentru pregătirea par
cului de mașini și tractoare în vederea campaniei agricole de 
primăvară.

Dacă ar fi să comparăm situația reparațiilor efectuate în 
acest timp față de aceeași perioadă a anului trecut, ne-am 
da ușor seama de succesele obținute de această unitate. Este 
destul să arătăm bunăoară că tractoarele au fost reparate 
pînă acum în proporție de peste 60. la sută. Un număr de 9 
tractoare au fost puse complet la punct. •

Ce a contribuit la acest succes ? Despre asta ne-au vorbit 
mai mult muncitorii din gospodărie. Th primul rînd ne-au a- 
rătat ajutorul prețios pe care l-au primit de la maiștrii și 
muncitorii vpniți de la uzinele ,,Electroputere“ din Craiova.

Muncitorul Dumitru Neacșu, la fabrică! lucrează în secția 
electrovehicule. El 6e pricepe insă tot atît de. bine și la mo
toarele cu explozie. Și anul trecut a mai participat la repa
rarea motoarelor pentru tractoare. Acum, la gospodărie, lu
crează împreună cu tractoristul Valerin Staiou și a realizat 
însemnate succese la demontatul și spălatul pieselor de mo
toare de la tractoarele Lanz.

Din echipa care se ocupă cu repararea semănătorilor face 
parte și lăcătușul Dumitru Chiciu ; la fabrică, și el lucrează 
în secția electrovehicule. împreună cu mecanicii Constantin 
Vlăiculescu și Dumitru Stancu el a reușit să 
parat pînă acum cele patru semănători cu 
mala, 2 cupluri de cîte trei semănători 
și patru semănători acționate mecanic.

Muncitorii de la gospodăria agricolă 
stat hotărîți ca, cu sprijinul muncitorilor 
să termine repararea întregului parc de 
pînă la sfîrșitul acestei luni.

termine de re- 
tr.acțiume ani- 

pentru tractor

de
veniți din industrie 
mașini și tractoare

stat Romînești

tru calitatea muncii, a econo
miilor de combustibil realizat., 
precum și pentru îndeplinirea în 
proporție de 189 la sută a cam
paniei agricole de toamnă, trac
toristul fruntaș Alexandru Ba- 
rany din brigada a 12-a, a pri
mit drept premiu 4060 lei, trac
toristul Nicolae Cioară, din a- 
ceeași brigadă a primit pentru 
succesele obținute 2242 lei, Mi
hai Mioula, dim brigada 8-a 2076 
lei. Premii însemnate au mai 
primit și alți numeroși mecani
zatori de la această stațiune, 
printre care se numără Florian 
Galiș, Nicolae Crăciun. Petre 
Butcă și alții.

La cercul
BACAU (de la coresponden

tul nostru). La lecțiile cercului 
agrotehnic din Bucșești, raio
nul Moinești, participă 23 de 
țărani muncitori. Comitetul e- 
xecutiv al sfatului popular co
munal s-a îngrijit din timp să 
asigure condițiile necesare unei 
bune funcționări a cercului.

— Agrotehnica ne învață cum 
să muncim pentru a culege bel
șug de roade la recoltare — 
spune Bujor Iordache, unul din 
cursanți, tovarășilor săi de 
școală. In primăvara lui 1954 
eu am ascultat de agrotehnică

ECHIPA SANITARA
Gu timp în urmă, ctad doctorița Dumitru 

a fost numită medicul circumscripției sani
tare Sinaia, a găsit aici ca personal ajută
tor numai doi ofictanți. Oricîte eforturi fă
cea pentru a cuprinde întreaga circumscrip
ție nu reușea. Distanțele sînt mari, străzi
le se cațără pe dealuri, casele stau răsfirate 
care încotro. Ctad se îmbolnăvea cîte un om 
în cartierul Furnica ori dincolo, la izvor, din 
cauza drumului lung pînă la policlinică sau 
la dispensar se lipsea de ajutorul medicu
lui .și se trata cu oblojeli și leacuri băbești, 
ceea ce nu făcea decât să agraveze boala.

Intr-una din zile au venit la circumscrip
ție citeva femei gospodine trimise de organi
zația raională a Crucii Roșii.

— Tovarășă doctoriță, noi am absolvit 
cursurile de surori auxiliare ținute ta ca; 
drul organizației raionale a Crucii Roșii și 
cursurile de pregătire sanitară. Am vrea să-ți 
fim de ajutor...

Introducerea aceasta scurtă dar hotărîtă 
a făcut o impresie puternică asupra docto
riței. Cîteva clipe a stat în cumpănă, ezi
tând să răspundă. Nu se așteptase la așa 
ceva. Apoi, între ele s-a legat o discuție to
vărășească, din care doctorița căuta neînce
tat să verifice dacă se putea încrede în a- 
jutorul lor in .problemele medicale și cît de 
pregătite erau pentru acest lucru.

De atunci s-a scurs mai bine de un an. 
Activitatea echipei sanitare a Crucii Roșii 
care activează voluntar pe lîngă circum
scripția sanitară se simte din ce în ce mai 
puternic. Orașul Sinaia a fost împărțit pe 
sectoare și de fiecare sector se ocupă o 
grupă din cadrul echipei. Echipierele supra
veghează starea sanitară a sectoarelor, se- 
zisează cazurile de îmbolnăvire, trimit bol
navii la dispensar. Cînd e nevoie dau și 
primul ajutor ou destulă pricepere. Cea mai 
de seamă realizare a echipei ește înființa
rea punctului sanitar permanent în cartie
rul Furnica, unul dintre cele mai îndepărta
te și izolate cartiere ale orașului.

★
Intr-o după amiază am avut prilejul să 

cunosc pe membrele echipei sanitare. S-au 
adunat la sediul organizației raionale a Crucii 
Roșii pentru o ședință de instructaj și de
monstrații practice.

Demonstrația practică e un fel de examen 
al cunoștințelor. Cu toate că fiecare echi
pieră are un stagiu de practică făcut în 
spital, faptul că au în fața lor un medic le 
emoționează, par stînjenlte. Totuși, ctad de
monstrația începe, fiecare lucrează cu pre
cizie. Camera mare, inundată de lumină, de 
la sediul Crucii Roșii capătă aispectul unui 
salon de spital, unde surori sanitare, bine 
pregătite, își fac munca cu calmul atît de 
necesar ta meseria lor grea dar nobilă. 
Rînd pe rînd ele fac toaleta „rănildr" cu 
minuțioasă grijă, pentru înlăturarea oricărei

x
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Țăranii muncitori 
pregătesc uneltele
PITEȘTI (de la coresponden

tul nostru). Țăranii muncitori 
din regiunea Pitești acordă o 
deosebită atenție pregătirilor 
pentru însămînțările de primă
vară. In primul rînd ei se ocupă 
de punerea în stare de func
țiune a inventarului agricol de 
care vor avea nevoie la munca 
cîmpului. In raionul Slatina — 
ca de altfel pe tot cuprinsul re
giunii — au luat ființă în fie
care comună și sat centre de 
reparat unelte și mașini agri
cole. Aceste centre sînt dotate 
cu piese de schimb. cărbuni, 
etc.

In raionul Slatina funcțio
nează în prezent 138 de aseme
nea centre. Munca de reparații 
care se desfășoară pe baza unui 
plan stabilit din vreme, este 
bine organizată la centrele din 
comunele Bălteoi, Izvoarele, 
Curtișoara, Potcoava, Brebeni, 
Serbănești, Negreni și altele. 
Pînă la data de 12 ianuarie 
s-au reparat la centrele din 
raionul Slatina, două tractoare. 
442 pluguri cu tracțiune ani
mală, 446 grape, etc.

Succese de seamă în această 
privință s-au obținut și în raio
nul Pitești.

agrotehn ic
și nu mi-a părut rău. Apoi, Bu
jor Iordache istorisește cum a 
semănat porumbul în cuiburi a- 
șezate îrț pătrat.

— Și munca mi-a fost ușoară. 
Sămînță am semănat puțină și 
rodul a fost bogat. Am cules cu 
500 kg. mai mult decît cei care 
au semănat bătrînește.

Ce a făcut anul trecut nu-1 
mulțumește însă pe Iordache 
Bujor. El învață să smulgă pă- 
mîntului noade mai multe pen
tru bunăstarea lui și a tuturor 
celor ce muncesc.

eventualități de infecție, pansează cu price
pere, opresc emoragii, aplică ațele la frac
turi... Doctorița Dumitru nu-și poate reține 
zîmbetul de mulțumire. Sînt ajutoare de nă
dejde echipierele.

A doua zi, dis-de-dimi-neață. In dreptul 
unei case s-a oprit o femeie nu prea înaltă 
de statură. A ciocănit de cîteva ori ta ușă, 
apoi s-a adresat celei care a deschis :

— Tovarășă Stanicei, vino repede că 
naște vecina.

Tovarășa Stănicel nu-i moașă, ci doar e- 
chiipieră sanitară. Cum poate ea oare ajuta 
în ceasurile grele ale nașterii ?

Cele două femei au pornit în grabă ținîn- 
du-se să nu cadă pe ghețușul ce se formase 
în timpul nopții. Una rămîne la casa femeii 
care trebuie să nască, cealaltă, tovarășa Stă
nicel, pleacă mai departe. După o -jumătate 
de ceas, mașina spitalului a adus la mater
nitate pe tînăra femeie, care va naște în 
bune condițiuni, sub îngrijirea atentă a me
dicului.

Mai tîrziu mă opresc la punctul sanitar 
din str. Cășeriei. Aici e mare agitație. E- 
chipiera Ana Oa-ncea mă lămurește imediat 
despre ce e vorba. „Azi e zi de cîntărire a 
copiilor1". Apoi își vede mai departe de lu
cru.

— Dumneata, tovarășă, ar trebui să-i dai 
Anișoarei ceva vitamine, e cam slăbuță, și 
n-a prins nimic în plus de la ultima cîntă
rire. Treci și pe la policlinică... Săptămâna 
viitoare începem vaccinările B.C.G. Le fa
cem tot aici la punct...

Intre timp, echipierele Marilena Gucu 
și Viorica Ca.rboreanu s-au dus la secția de 
gospodărie locativă.

— Tovarășe, trebuie să rezolvați de ur
gență problema localului pentru centrul de 
pîine. In urma sezisării noastre, secția sa
nitară a dat decizie de închidere, ca fiind 
necorespunzător din punct de vedere igienic, 
deci trebuie un alt local.

Alte echipiere sînt la Casa Mamei și Co
pilului. din gară unde se îngrijesc ca ma
mele cu copii mici să fie ferite de frig, adă
postite la căldură, iar copiii să se odih
nească în pătucurile moi.

In Sinaia, aproape -n-u-i loc, nu-i casă 
unde oamenii să nu fi făcut cunoștință cu 
echipierele sanitare, să nu fi folosit sfatu
rile și îndrumările lor și chiar ajutorul lor 
practic în caz de îmbolnăvire sau accident. 
Așa sttad lucrurile, nu poți să-ți oprești cuvin
tele de laudă și admirație pentru aceste femei 
care, rupînd din timpul rezervat treburilor 
gospodărești, în. fiecare zi cutreieră străzile 
și cartierele orașului Sinaia, desfășurând, ca 
membre ale organizației de Cruce Roșie, o 
devotată și anonimă activitate pusă în slujba 
oamenilor și a vieții.

I. CIMPEANU

Declarația președintelui Camerei 
Populare a R. D. Germane

BERLIN 19 (Agerpres). — TASS trans
mite: La 18 iapuarie ziarul democrat berii- 
ne-z .,Der Morgen" a publicat declamația pre
ședintelui Camerei Populare a Republicii De
mocrate Germane, Johannes Dieckmann, în 
legătură ou Declarația guvernului sovietic în 
problema germană. Dieckmann subliniază că 
recenta declarație a guvernului sovietic în 
problema germană demască în fața întregii 
lumi lipsa de temei a afirmațiilor cercurilor 
guvernante ale puterilor occidentale cu privi
re la posibilitatea ducerii de tratative ț>u 
Uniunea Sovietică asupra unificării Germa
niei după ratificarea acordurilor militare de 
la Paris

Dieckmann subliniază în încheiere că în 
momentul de față cercurilor guvernante ale 
puterilor occidentale nu le rănita decît două 
soluții: să accepte această nouă propunere 
pașnică a guvernului sovietic, sau să arate 
fățiș popoarelor lor că nu doresc menținerea 
păcii, nu doresc reunificarea pașnică a Ger
maniei, ci se străduiesc numai să asigure 
noi profituri de război monopoliștllor, că 
tind să dezlănțuie un război atomic. ,

Calea spre realizarea imediată 
a unificării' Germaniei

BERLIN 19 (Agerpres). — Declarația gu
vernului sovietic în problema germană, con
tinuă să rămînă principala temă a presei 
democratice din Berlin. Ziarele salută pro
punerile guvernului sovietic, subliniind că 
ele arată calea spre soluționarea pașnică a 
problemei germane și spre unificarea Germa
niei, calea spre consolidarea păcii și asigu
rarea securității popoarelor europene.

Ziarul „Neues Deutschland11 subliniază 
într-un articol de fond marea importanță a 
noii. inițiative pașnice a Uniunii Sovietice, 
care corespunde intereselor naționale ale 
poporului german. Declarația guvernului so
vietic, scrie ziarul, indică mijlocul prin care 
Germania poate evita gravul pericol al scin
dării el pe ani îndelungați și al atragerii el 
în grupări militare, pericol pe care-l im
plică politica de reînviere a militarismului 
german. Declarația arată calea spre reali
zarea imediată a unificării Germaniei și spire 
asigurarea păcii.

Ziarul „Nazional Zeitung", într-un articol 
intitulat „Anul 1955 poate deveni anul ale
gerilor pe întreaga Germanie11, subliniază 
că propunerea guvernului sovietic în pro

Decorarea lui G. M. Pușkin 
ambasadorul U. R. S. S. în R. D. Germană

MOSCOVA 19 (Agerpres). — TASS trans
mite : La 18 ianuarie, K. E. Voroșilov, preșe
dintele Prezidiului Sovietului Suprem al 
U.R.S.S., a înmânat la Kremlin ordinul „In
signa de onoare11 lui G. M. Pușkin. ambasa
dorul Uniunii Sovietice în Republica Demo
crată Germană și înalt comisar al U.R.S.S. 
ta Germania, care a fost decorat penbr-u anii 
serviți și muncă ireproșabilă.

K. E. Voroșilov a felicitat călduros pe G. 
M. Pușkin, urîndu-i noi succese ta muncă.

—O— 
împotriva acordurilor 

de la Paris
BERLIN 19 (Agerpres). — A.D.N. trans

mite : Comitetul vest-ger-man al Frontului 
Național al Germaniei democrate a adresat 
o scrisoare președintelui partidului social- 
demoorat din Germania (P.S.D.G.) Ollen
hauer, cerîindu-i să propună conducerii aces
tui partid să numească o delegație oficială 
pentru a duce tratative cu organele respec
tive din Republica Democrată Germană în 
problema reunificării Germaniei. Scopul a- 
cestor tratative trebuie să fie realizarea unei 
înțelegeri cu privire la ținerea de alegeri li
bere în întreaga Germanie. Comitetul chea
mă conducerea P.S.D.G. să propună tuturor 
membrilor partidului ca împreună cu toate 
forțele păcii să ia atitudine împotriva acor
durilor de la Paris.

----O—
Daniel Mayer reales președinie 

al Comisiei pentru Afacerile 
Externe a Adunării Naționale 

franceze
PARIS 19 (Agerpres). — Agenția France 

Presse anunță că la cel de al treilea tur de 
scrutin, deputatul socialist Daniel Mayer, a 
fost, reales cu 20 de voturi (contra 16 obți
nute d® deputatul U.D.S.R., Rene Pleven) în 
funcția de (președinte al Comisiei pentru Afa
cerile Externe a Adunării Naționale franceze.

SPORT

TURUL CICLIST AL EGIPTULUI
C. Dumitrescu 

continuă să conducă 
în clasamentul individual

CAIRO — Ieri s-a desfășurat cea de a 
7-a etapă a turului ciclist al Egiptului, 
înainte de a lua startul, cicliștii au defilat 
pe străzile principale ale orașului Cairo, 
fiind salutați cu aplauze entuziaste de o 
mare mulțime de spectatori. Cursa s-a des
fășurat pe șoseaua asfaltată care traversează 
deșertul Arabiei spre Suez, pe o distanță de 
140 km.

Această etapă cu ritmul său extraordinar 
de rapid a fost un nou examen pentru purtă
torul tricoului galben, Constantin Dumi
trescu. Reprezentantul nostru a demonstrat 
însă ' că este hotărît să lupte cu toate 
puterile pentru a-și menține poziția de frun
taș al clasamentului. Intr-un stil de adevă
rat campion, el a anihTat nenumăratele ten
tative de evadare ale cicliștilor englezi, 
belgieni și danezi Alături de el, C. Șandru 
a fost un coechipier devotat, care l-a ajutat 
în momentele grele ale cursei. Dum'trescu 
și Șandru au sosit într-un pluton de 14 
alergători, în același timp cu cîștigătorul 
etapei.

lată clasamentul etapei El Ghizeh—Suez 
(140 km.): 1. Hoare (Anglia) 3h. 05’32”; 
2—14. Dalgaard (Danemarca) Schaepens 
(Belgia), Bertolotti (Franța), Britain 
(Angl'a), Singhelta (Libia), • Muradian 
(Liban). Ravn (Danemarca), Iliev (R. P. 
Bulgaria), Dimov (R. P. Bulgaria), Șandru 
(R.P.R.). Boyd (Anglia), C. Dumitrescu 
(R.P.R.), Vidali (Iugoslavia).

Constantin Dumitrescu continuă să ocupe 
primul loc in clasamentul general ind vi- 
dual. Pe echipe conduce echipa R. P. 
Bulgaria A. Astăzi se aleargă etapa a 8-a : 
Suez—Port Said. (100 km). 

blema germană corespunde întru totul și pe 
de-a-ntregul intereselor naționale ale 
poporului german.

Ziarul. „Neue Zeit" consacră declarației 
guvernului sovietic un articol redacțional 
intitulat „Șanse mari11.

După ce subliniază caracterul concret al 
propunerilor guvernului sovietic care arată 
calea spre rezolvarea pașnică a problemei 
germane „Neue Zeit“ scrie: „Declarația 
sovietică oferă poporultfl german încă o 
șansă mare pentru rezolvarea pașnică a 
problemei lui naționale... Bonnul trebuie să 
declare pe ce cale intenționează să mear
gă — pe calea unificării și păcii sau pe 
cea a scindării, militarismului și amenin
țărilor cu războiul.

★
BERLIN 19 (Agerpres). —
Declarația guvernului sovietic în legă

tură cu problema germană este viu comen
tată in cercurile politice vest-germane. După 
cum relatează agenția A.D.N., Ollenhauer, 
șeful partidului social-democrat, vorbind în 
fația deputaților sociabdemocrați despre re
centa Declarație a guvernului sovietic a de
clarat între altele : „Problema reunificării 
Germaniei n-a fost niciodată atît de impor
tantă ca ta momentul de față11, și că „parti
dul social-democrat va face tot posibilul pen
tru a pune capăt primejdiei ce o implică a- 
cordurile de la Paris de a menține Germania 
scindată11.

Johannes Brockmann, șeful! partidului de 
centru, a cerut ca Declarația guvernului so
vietic referitoare la problema reunificării Ger. 
maniei „să nu fie ignorată, ci analizată cu 
multă atenție11. El a subliniat că problema 
reunificării Germaniei nu poate fi soluționa
tă decît pe calea tratativelor între cele patru 
puteri11.

★
BERLIN 19 (Agerpres). — A.D.N. traps

mite : Poporul german salută călduros decla. 
rația guvernului sovietic în problema ger
mană. Din diferite regiuni ale Germaniei so
sesc numeroase știri care arată că diferitele 
pături ale populației privesc favorabil decla
rația guvernului sovietic.

Fritz Balduf, activist al partidului social
democrat din Alteussheir (Germania occiden
tală) și-a exprimat atitudinea față de decla
rația guvernului sovietic prin următoarele 
cuvinte: „Pacea în Europa și ta întreaga 
lume poate fi asigurată numai pe calea trata
tivelor. Alegerile libere pe întreaga Germanie 
pe care le propune Uniunea Sovietică împie

Creșterea cursului acțiunilor industriilor de armament 
din Germania occidentală

HAMBURG 19 (Agerpres).' — Revista 
vest-germană „Der Spiegel11 constată că de 
la prima citire a acordurilor de la Paris în 
Bundestagul de la Bonn și adoptarea de că
tre Adunarea Națională franceză a acestor a- 
corduri, acțiunile concernelor de armamente

Semnificația discuțiilor în jurul așa-numitei 
„axe Bonn-Madrid“

WASHINGTON 19 (Agerpres). — In ul
tima vreme ta presa occidentală se vorbește 
din ce în ce mai insistent despre o așa-nu- 
mită axă Bonn-Madrid, menită să comple
teze sistemul militar agresiv organizat de 
S.U.A.

Prezența ta Spania a colaboratorilor apro- 
piați ai lui Hitler, Willy Messerschmidt, 
Ernst Heinkel și Claude Donnier Jr. dezvă
luită recent de ziarul „Washington Post11, ar 
avea deci, în afară de latura sentimentală — 
afinitatea care leagă desigur pe acești foști 
colaboratori ai lui Hitler de regimul fascist 
al lui Franco — și un alt tîlc.

Reduși pînă acum la un rol secundar (gru
pul Dornier are la Lindrau, în Germania oc
cidentală, o fabrică de mașini de țesut, iar

Eden susține continuarea politicii 
de pe „poziții de forța"

LONDRA 19 (Agerpres). — In seara zilei 
de 17 ianuarie a.c., ministrul Afacerilor Ex
terne al Angliei, Eden, a rostit un discurs 
radiodifuzat privind politica externă. După 
cum reiese din textul discursului transmis 
de Biroul central englez de informații,.Eden 
s-a pronunțat în favoarea continuării poli
ticii de pe „poziții de forță11. Incercînd să 
treacă fără nici un temei asupra Uniunii 
Sovietice răspunderea pentru încordarea exis
tentă ta relațiile internaționale și susținând 
că blocurile militare — Uniunea Atlanticu
lui de nord și blocul militar al Asiei de 
sud-est — „au un caracter pur defensiv11 și, 
chipurile, „nu amenință pe nimeni11, Eden a 
insistat în continuare asupra ratificării a- 
cordurilor de le Paris cu .privire la înarma
rea Germaniei occidentale.

Cu toate că o mare parte din discursul 
ministrului englez al Afacerilor Externe a 
fost consacrată problemei germane, el nu a 
amintit de declarația din 15 ianuarie a Gu
vernului Sovietic. Eden a ocolit ultimele pro. 
puneri sovietice cu privire la unificarea Ger
maniei șl a încercat să influențeze parla

NOTĂ EXTERNĂ

Soarta ridicolului
In goană după mistificarea adevărului și 

sădirea urii față de om, scribii ziarelor bur
gheze din apus nu-și aleg mijloacele. Dair 
„descoperirile" lor- menite să facă senzație, 
reușesc de foarte multe ori să pună pe au
torii prea inventivi Intr-o lumină ridicolă. 
O astfel de născocire demască ta ultimul 
număr al revistei „Lettres Francaises", cu
noscutul scriitor francez Vercors. Reprodu
cem aci sarcastica lui notă, intitulată

MISTERUL ZIMBETULU1 CHINEZ 
A FOST RISIPIȚI

Opinia publică a început să tragă con
cluzii cu privire la unanimitatea cu care că
lătorii întorși din China (de la Clement 
Attlee la Pandit Nehru) vorbesc despre re
numitul surîs care înflorește pe toate buzele 
chinezești.

Din fericire, marele ziar conservator din 
Londra, SUNDAY TIMES, pune lucrurile la 
punct și ne dă explicația cuvenită:

„ANATOMIA SURISURILOR"
„Călătorii care au vizitat recent China au 

ajuns la concluzia că largul surîs care i-a 
intimpinat pretutindeni, dovedește că chine

dică crearea wehrmachtului ta Germania 
occidentală. De aceea, salut propunerea 60- 
v’etică".

Presa vest-germană comentează pe larg 
declarația guvernului sovietic ta problema, 
germană.

Ziarul „Frankfurter Allgemeine" arată că 
„propunerea de a se ține alegeri libere pe 
întreaga Germanie sub supraveghere inter
națională este foarte importantă". Totuși, in 
continuare ziarul încearcă să minimalizez® 
valoarea propriilor sale cuvinte.

Ziarul „Allgemeine Zeitung11, organ al 
coaliției guvernamentale de Ia Bonn, cere 
apare la Mainz, consideră „că este nerezona
bil să se ignoreze pur și simplu11 declarația 
guvernului sovietic.

Ziarul vest.german „Der Kurier11 e scris 
într-un articol de fond că propunerea Uniunii 
Sovietice adresată Republicii Federale Ger
mane de a se normaliza relațiile „se află ta 
centrul atenției cercurilor politice de la 
Bonn11.

Ziarul publică textul declarației guvernului 
sovietic în problema germană sub un titlu 
în care se spune că Bundestagul își la o 
grea răspundere (în cazul ratificării acordu
rilor de la Paris). Ziarul publică în între
gime cele trei puncte menționate în conclu
ziile guvernului sovietic.

Pentru o întîlnire între reprezentanții 
celor patru mari puteri

ROMA 19 (Agenpres). — Comenttad de
clarația guvernului sovietic ta problema ger
mană, ziarul „Paese11 scrie că o întîlnire în
tre reprezentanții celor patru mari puteri, 
interesate în rezolvarea problemei gerinane, 
este nu numai posibilă, ci și necesară dato
rită încordării create în Europa de către sta
tele occidentale prin încercările nesăbuite de 
a sili parlamentele să ratifice acordurile de 
la Paris. Guvernul Uniunii Sovietice indică 
restabilirea unității Germaniei pe calea unor 
alegeri libere pe întreaga Germanie drept 
mijlocul pentru rezolvarea problemei germa
ne. De aceea trebuie să devină limpede că 
o întîlnire între reprezentanții S.U.A., Fran
ței, Angliei șl U.R.S.S. ar putea să ducă la 
rezultate pozitive.

Orice om cu judecată sănătoasă, continuă 
ziarul, își dă seama că puterile occidentale 
resping orice întîlnire cu reprezentanții 
U.R.S.S. pînă la ratificarea acordurilor de 
la Paris, deoarece țelul lor este înarmarea 
Germaniei occidentale.

din Germania occidentală au înregistrai la 
bursă urcări simțitoare.

De Ia sfîrșitul anului 1953, cursul acțiu
nilor industriilor de armament a crescut în 
medie ou circa 80 la sută.

Heinkel o fabrică de motociclete) ei își re
iau în Spania vechea lor meserie, fiind folo
siți în calitate de „consilieri tehnici11 ta in
dustria franchistă de avioane. De fapt, după 
cum arată ziarul, ei lucrează în această ca
litate încă din 1949.

* Ziarul „Washington Post11 scrie că atunci 
ctad retaarmarea Germaniei occidentale va 
începe efectiv, „Messerschmidt, Heinkel și 
Donnier Jr. urmează să revină la Bonn pen
tru a-și relua activitatea în domeniul avia
ției11, adică pentru a organiza din nou odi
oasa Luftwaffe, care a adus atîtea distru
geri în cel de al doilea război mondial.

In actuala conjunctură politică, Înființarea 
axei Bonn-Madrid ar avea ta același timp și 
semnificația unui avertisment dat Franței.

mentele francez și vest-german în problema 
ratificării acordurilor de la Paris, insistfnd 
din nou pentru ducerea unei politici de pe 
„poziții de forță11.

* «
LONDRA 19 (Agerpres). — După cum a- 

nunță agenția France Presse, ta cadrul unui 
discurs rostit în seara zilei de 18 ianuarie, 
deputatul laburist Aneurin Bevan a criticat 
violent declarațiile radiodifuzate ale lui An
thony Eden.

„Mulți oameni consideră — a declarat de
putatul — că Anthony Eden este un bun mi
nistru, dar dacă există vreun om oare ră. 
mine în coada evenimentelor, acesta .nu este 
altcineva decît Anthony Eden. El a vorbit în 
'imbajul diplomației trecutului".

Bevan a subliniat că politica de remilita- 
rizare a Germaniei occidentale, tmipiediclnd 
unificarea Germaniei, poate „provoca un 
conflict mondial11.

;,Trebuie să ne străduim în vederea reali
zării unui acord cu privire la reunificarea 
Germaniei" -— a declarat el în încheiere.

zii sînt fericiți sub actualul lor regim. Ne 
putem pune însă întrebarea dacă deducțiile 
lor sînt corecte.

L-am întrebat, intr-o zi. pe d. Hsiao Șien, 
o persoană cunoscută la Londra in timpul 
războiului, de ce — în timp ce stăm împreu
nă de vorbă — purta pe fața sa acest surîs per
petuu. Mi-a răspuns că e pe de-a-ntregul o 
problemă a felului cum e întinsă pielea r>e 
oase, întinsă în sus, ca și ochii pieziși, ast
fel incit colțurile buzelor se ridică atunci 
cînd deschide gura. Este deci un fenomen a- 
semănător aceluia pe care-l putem observa 
la acele dulci surîsuri fără bucurie rămase 
pe chipuri pe care o intervenție Chirurgicală 
de înfrumusețare le-a întins peste măsură".

E cit se poate de evident!
Trebuia numai să-ți dea prin cap...

Ironia cunoscutului scriitor sfichiulește ne
cruțătoare pe scribii de la „Sunday Times" 
care se străduiesc să facă din zîmbetul mîn- 
dru al unui popor liber o chestiune de... 
anatomie.

Ridicolul nu iartă, se spune pe bună 
dreptate. Dar nici oamenii cinstiți, pe acei 
care încearcă să-i înșele.
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Puternicul ecou international al hotăririi U.R.S.S. de a acorda altor state 
ajutor in vederea folosirii energiei atomice in scopuri pașnice

JR.P. Polonă
VARȘOVIA ’19 (Agerpres). — P.A.P. 

transmite: Opinia publică din Republica 
Populară Polonă a primit cu mare’satisfacție 
hotărîrea guvernului sovietic de a acorda 
altor state ajutor pentru dezvoltarea cercetă, 
rilor în domeniul folosirii energiei atomice 
în scopuri pașnice. La 18 ianuarie, ziarele 
centrale au publicat pe primele pagini sub 
titluri mari comunicatul Consiliului de Mi
niștri al U.R.S.S. șl îi consacră articole de 
fond și redacționale.

„Trvbuna Ludu“ suHiniază că hotărîrea 
guvernului sovietic este o nouă dovadă con
vingătoare a grijii pe care o manifestă guver
nul sovietic pentru pace,, pentru lărgirea co
laborării intre state.

O confirmare grăitoare a puterii și capaci. 
tații economice a Uniunii Sovietice, scrie 
ziarul, este faptul că U.R.S.S. este gata să 
transmită altor țări experiența _ ei în acest 
domeniu și propune să acorde ajutor la con
struirea de instalații atomice.

R. Cehoslovacă
PRAGA 19 (Agerpres). — CETERA trans

mite : Toate ziarele cehoslovace publică în 
prima pagină sub titluri mari hotărîrea Con
siliului de Miniștri al U.R.S.S. cu privire la 
acordarea de ajutor altor state în vederea 
dezvoltării cercetărilor în domeniul folosirii 
energiei atomice pentru scopuri pașnice.

Hotărîrea guvernului sovietic, scyie „Rude 
Pravo“, are o uriașă importanță internațio
nală. Hotărîrea a fost adoptată intr-un mo. 
■nent*c:'nd inițiatorii războiului atomic de
clară pe față că intenționează să recurgă la 
folosirea de arme atomice și alte tipuri de 
arme de exterminare în mesă.

Propunerea Uniunii Sovietice, scrie in con
tinuare ziarul, dovedește încă odată în mod 
convingător că sînt de neclintit bazele ce ca
racterizează noile relații dintre țările lagă. 
rului păcii. Datorită Uniunii Sovietice, ener
gia atomică va fi folosită în mod activ pen
tru scopuri pașnice.

R. D. Germană
BERLIN 19 (Agerpres). — Ziarele demo

crate din Berlin au publicat la 18 ianuarie pe 
primele pagini sub titluri mari textul integral 
al comunicatului cu privire la hotărîrea gu
vernului sovietic de a acorda ajutor tehnico- 
științific și de producție altor state în vede
rea dezvo'tării cercetărilor pentru folosirea 
energiei atomice în scopuri pașnice.

a Lucrările Comitetului consultativ 0. N. U. pentru pregătirea conferinței internaționale 
in vederea folosirii energiei atomice in scopuri pașnice

NEW YORK 19 (Agerpres). — TASS trans
mite : La 18 ianuarie. Comitetul consultativ 
O.N.U. pentru pregătirea conferinței inter, 
naționale in vederea folosirii energiei atomj- 
ce în scopuri pașnice și-a continuat lucră
rile.

După cum s.a aflat, la prima lor ședință, 
membrii Comitetului consultativ au acceptat 
ca conferința internațională să aibă loc la 
Geneva. Academicianul D. V. Skobelțîn. re
prezentantul U.R.S.S., care a luat cuVîntul 
în cadrul discuției generale, a subliniat că 
trecînd la înfăptuirea sarcinei care stă în 
fața Comitetului, nu trebuie să se uite că 
larga colaborare internațională în domeniul 
folosirii pașnice a energiei atomice este Îm
piedicată de lipsa unui acord cu privire la

Convocarea sesiunii extraordinare a Consiliului Ligii Arabe
CAIRO 19 (AgerpreS). — După cum s-a 

anunțat, guvernul Egiptului a hotărît să con
voace la 22 ianuarie la Cairo o reuniune a 
primilor miniștri ai țărilor arabe în cadrul 
căreia urmează să se discute atitudinea țări
lor membre ale Ligii Anabe față de hotărîrea 
recentă a guvernului irakian de a încheia o 
alianță militară cu Turcia.

Agenția France Presse relatează că guver
nele Siriei. Libanului și Tnansiordaniei au

După întrevederea Mendes_France — Ade
nauer și întoarcerea premierului francez de 
la Baden-Baden, acul barometrului oficial al 
relațiilor vest-europene în general și franco- 
germane în special a fost potrivit între „op- 
t misrn" și „satisfacție". Știut este însă că 
barometrele nu indică și cauzele fenomenelor 
meteorologice. Așa încît cei ce au așezat acul 
pomenitului barometru în poziția pe care ,au 
socotit-o convenabilă, nu s-au mai ostenit să 
spună și ce anume le-ar justifica „optimis
mul" sau „satisfacția". Ar fi fost și greu : 
turneul primului ministru al Franței pe iti- 
nerariul vechii axe a lui Mussolini *și a lui 
Hitler a demonstrat mai cu seamă șubreze
nia relațiilor d nlăuntrul „uniunii vest-euro
pene" Nu degeaba agenția „Reuter", foarte 
apropiată cercurilor guvernamentale britani
ce, — care, după cum se știe, fac tot ce pot 
(inclusiv gafe) pentru a accelera înjghebarea 
„uniunii vest-europeqe" — comenta fără nici 
an entuziasm rezultatele convorbirilor de la 
Baden-Baden. „In ce privește primul subiect 
al convorb rilor, relațiile dintre est și vest, 
comunicatul repetă în mod implicit punctul 
de vedere clasic atlantic, dar nu indică în 
ce măsură Adenauer și Mendes-France au a- 
juns la o identitate de vederi...", subliniază 
agenția britanică.

Presa reacționară din Germania occidentală 
nu are nci ea un ton mai festiv. „Stuttgar- 
ter Zeitung" se căznește să „explice" situa
ția, scriind : „Cu noțiunile tradiționale ,.suc- 
(t:s“ și „eșec" nu se poate aprecia în mod 
just cele întîmplate la Baden-Baden. Succe
sul constă în primul rînd în faptul că ambele 
părți au căutat în unanimitate realizarea unei 
înțelegeri și a unor formule de compromis, 
cu care cel doi șefi de guvern cred că se 
vor putea prezenta în fața parlamentelor lor. 
Există multe indicii că s-au depus într-adevăr 
eforturi în vederea încrederii reciproce". La 
rîndu-i, „Frankfurter Neue Presse" declară: 
„Intilnirea de Ia Baden-Baden a avut loc 
cu intenția de a se duce discuții și nu în 
speranța de a se adopta hotărîri asupra ori
entări’. In această lumină, constatarea comu
nicatului cu privire la desfășurarea „satisfă
cătoare" a convorbirilor este justă". Bilan
țul întîlnirii de la Baden-Baden constă deci 
în aceea că participanții „au căutat" și „au 
d'pus într-adevăr eforturi" în vederea con
fecționării unei „formule de compromis" 
(Stuttgarter Zeitung) sau, și mai simplu, 
s-au întîlnit doar pentru „a duce discuții", 
sarcină de care s-au achitat (Frankfurter

Ziarul „Neues Deutschland" a publicat a- 
cest comunicat sub titlul „Uniunea Sovietică 
va acorda R.D, Germane șl altor țări de de. 
mocrație populară ajutor pentru crearea de 
baze de cercetări atomice", „Junge Welt“ — 
„Ajutorul sovietic pentru crearea unei baze 
de cercetări atomice în R.D. Germană", „Na- 
zional Zeitung" — „U.R.S.S. face posibilă 
pentru noi construirea unei baze de cercetări 
atomice", „Berliner Zeitung"—„R. D. Ger
mană primește energie atomică".

S.U.A.
NEW YORK 19 (Agerpres). — TAȘS trans

mite : Comentariile unei serii de mari cotidi
ene arată că hotărîrea guvernului sovietic 
in domeniul folosirii energiei atomice în sco
puri pașnice nu a fost pe placul cercurilor 
guvernante ale S.U.A. ; ea a constituit pentru 
ele o surpriză și le.a neliniștit. După cum 
reiese dintr-o știre publicată de ziarul „New 
York Herald Tribune", experții guvernamen
tali americani își exprimă temerea serioasă 
că hotărîrea guvernului sovietic va produce 
o impresie puternică asupra multor țări care 
pot să se adreseze Uniunii Sovietice pentru 
a-i cere ajutor material și tehnic în dome
niul folosirii energiei atomice în scopuri paș
nice. In legătură cu aceasta ziarul cheamă 
guvernul S.U.A. să întreprindă mai repede 
„acțiuni curajoase".

Corespondentul din Londra al agenției Uni
ted Press nu-și poate ascunde decepție în 
legătură cu faptul că guvernul sovietic șl-a 
anunțat hotărîrea de a acorda ajutor altor 
țări pentru folosirea energiei atomice în. sco. 
puri pașnice tocmai în momentul „cînd preșe
dintele Eisenhower a supus congresului „bu
getul atomic" aii S.U.A. pe exercițiul finan
ciar 1955—1956 și cînd la Paris s-a deschis 
conferința în problema „Pool-ul armamen
telor", pentru a face încă un pas spre reali
zarea reînarmării Germaniei occidentale".

In cadrul conferinței de presă cotidiene de 
la departamentul de stat, Suydam, purtăto
rul de cuvînt al acestui departament, a re
fuzat să comenteze hotărîrea Consiliului de 
Miniștri al Uniunii Sovietice cu privire la 
ajutorul tehnico-științific și de producție acor. 
dat altor state în vederea dezvoltării cerce
tărilor cu privire la folosirea energiei ato
mice în scopuri pașnice?.

Anglia
LONDRA 19 (Agerpres). — Anunțînd ho

tărîrea guvernului sovietic de a acorda ajutor 
altor țări pentru crearea de baze științifico. 
experimentale în vederea dezvoltării cercetă

interzicerea armei atomice. Reprezentantul 
S.U.A., Rabi, a expus programul pe care îl 
propune apropiatei conferințe și în legătură 
cu aceasta a făcut o declarație cu caracter 
general. Corespondenții americani și alți co
respondenți străini, care cunosc desfășurarea 
lucrărilor Comitetului consultativ, relevă a. 
cea parte din discursul reprezentantului a- 
merican în care a declarat că la apropiata 
conferință nu trebuie să se d.scute probleme 
oare depășesc cadrul aspectelor tehnice ale 
folosirii energiei atomice în scopuri pașnice,. 
Corespondenții străini subliniază că această 
declarație a reprezentantului american trebuie 
considerată ca o încercare evidentă a S.U.A. 
de a ocoli o problemă atît de importantă ca 
problema incompatibilității folosirii energiei 
atomice în scopuri pașnice pe scară într-a- 

acceptat invitația guvernului egiptean și au 
anunțat că vor trimite reprezentanți la se
siunea extraordinară de la Cairo a Consiliu
lui1 Ligii Arabe.

Presa egipteană continuă să condamne în
cheierea pactului militar dintre Turcia și 
Irak. Revista „Rose el-Youssef“, într-un arti
col de fond intitulat „Politica de alianță cu 
Occidentul" subliniază că tîrgul tureo-irakian 
trebuie considerat drept o aderare a Irakului 
la politica puterilor occidentale.

Ce nu arată barometrul oficial 
al relațiilor „vest-europene“

—-------------------- —--------------------—
fața monstrului foarte real la a cărui însu
flețire aceste guverne au colaborat și. con
tinuă să colaboreze foarte activ : militarismul 
german reînarmat. Dovadă, mărturisirea pe

Neue Presse). Anemic bilanț, dacă ținem sea
mă de faptul că intilnirea de la Baden-Baden 
trebuia să marcheze momentul „împăcării 
franco-germane" și să demonstreze că în sî
nul „uniunii vest-europene" domnește ar
monia.

Cercurilor conducătoare din S.U.A., această 
întîlnire nu le-a oferit nici măcar pretextul 
unui mic concert propagandistic pe tema 
„succesele unificării europene". Deși dum
nezeu știe că în momentul de față politica a_ 
mericană în Europa ar socoti binevenit un 
oricît de firav asemenea pretext, în nădejdea 
că-și va putea cîrpi cumva prestigiul care 
poartă încă urmele voturilor din Adunarea 
Națională franceză. Dar, transmite agenția 
France Presse, „purtătorii de cuvînt autori
zați amer.cani păstrează cea mai mare re
zervă în legătură cu comunicatul publicat la 
sfîrșitul întrevederilor pe care Mendes-France 
le-a avut cu Adenauer la Baden-Baden". Iar 
New York Times face într-un articol de fond 
constatări pe care agenția United Press le 
relatează în termenii următori: „Ziarul... co
mentează... că convorbirile dintpe cancelarul 
vest-german Adenauer și primul min stru 
francez Mendes-France nu au produs «o iden. 
titate de gîndire în toate domenjle»." •

Pentru ce] ce vrea să știe în ce domenii 
s-au pus totuși de acord Adenauer și Men
des-France și cine a profitat la urma urmei 
din această întrevedere, este semnificativ ur
mătorul pasaj din comentariul deja citat al 
agenției Reuter: „Realizările convorb rilor 

franco-germane care au avut loc la Baden- 
Baden și care au fost oficial calificate drept 
un succes, au mărit considerabil încrederea 
cu care Adenauer poate înfrunta parlamentul 
său și în special pe „rebelii" în problema 
Saar.ului. Bundestagul se va pronunța asu- 

Ipra acordurilor de la Par s pentru reînarma
rea germană în aproximativ trei săptămîni. 
Adenauer poate declara acum rebelilor în 
problema Saar-ului că el șl Mendes-France au 
ajuns la un deplirt acord într-o serie de ches
tiuni care rămăseseră deschise în octombrie 
la semnarea acordului franco-german. Se con- 

rilor în domeniul fizicii nucleare și al folo
sirii energiei atomice în scopuri pașnice, e- 
genția Reuter arată că reprezentanții puteri
lor occidentale la Moscova consideră această 
hotărîre oa o „propunere concretă".

„Această hotărîre — continuă agenția — 
a fost anunțată numai la trei zile după propu
nerea Rusiei de a transmite lumii informații 
cu privire la funcționarea centralei electrice 
pe bază de energie atomică". Agenția scoate 
în evidență acea parte a comunicatului in 
cere se spune că „este în curs de examinare 
problema lărgirii cercului țărilor cărora 
U.R.S.S. le va putea de asemenea acorda 
sprijin și ajutor în dezvoltarea lucrărilor 
științifico-experimentale în domeniul folosirii 
energici atomice în scopuri pașnice".

Suedia
STOCKHOLM 19 (Agerpres). — TASS 

transmite: Toate ziarele care au apărut în 
dimineața zilei de 18 Ianuarie publică știrea 
în legătură cu faptul că Uniunea Sovietică 
este gata să acorde ajutor unei serii de țări 
democrate în vederea folosirii energiei ato
mice în scopuri pașnice.

Ziarul „Ny Da.g", într-un articol de fond 
intitulat „Energia atomică în slujba păcii", 
comentează faptul că Uniunea Sovietică este 
gata , să prezinte O.N.U. un raport privind 
funcționarea centralei electrice industriale 
atomice sovietice. Acest fapt, subliniază zia
rul, este o nouă dovadă a politicii consec
vente de pace a Uniunii Sovietice. Fiind con
vinsă că două sisteme sociale diferite pot 
coexista în mod pașnic, scrie „Ny Dag", U- 
niunea Sovietică a chemat din nou la trata
tive în problemele concrete șl hotărîtoare în 
domeniul energiei atomice.

Austria
VIENA 19 (Agerpres). — Ziarele de dife

rite orientări comentează pe larg hotărîrea 
guvernului sovietic de a acorda ajutor teh- 
nioo-științific și de producție altor state în 
domeniul folosirii energiei atomice pentru 
scopuri pașnice.

Ziarul „Oestenreichische Volksstimime" 
scrie :

Importanța istorico-mondială a hotărfrilor 
Guvernului Sovietic, constă în aceea că de 
acum înainte tăriile mai silabe nu vor 
mai fi obiectul presiunilor americane, 
deoarece în prezent ele au posibilitatea să 
capete din altă parte informații tehnice, 
costisitoarele materiale dezagregabile și uti
lajul necesar pentru folosirea energiei ato
mice în scopuri pașnice.

dqvăr largă cu cursa continuă a înarmărilor 
atomice.

Potrivit știrilor primite de cercurile Orga, 
nizației Națiunilor Unite, la ședințele din 
dimineața și seara zilei de 18 ianuarie. Co
mitetul consultativ a examinat problema pro
gramului apropiatei conferințe. Fiecare dintre 
membrii Comitetului și-a prezentat propune
rile în această problemă. Reprezentantul 
U.R.S.S., D. V. Skobelțîn, pe lingă celelalte 
propuneri, a mai sugerat ca pe ordinea de zi 
a conferinței să fie inclusă o problemă spe. 
cială in legătură cu hotărîrea guvernului 
sovietic de a prezenta conferinței internațio
nale în vederea folosirii energiei atomice în 
scopuri pașnice un raport cu privire la pri
ma centrală electrică atomică industrială din 
U.R.S.S. și la funcționarea ei.

CAIRO 19 (Agerpres). — Ziarul „Al-Gum- 
huria" a publicat o știre a Agenției de Infor
mații Egiptene, Mîsr-Press, anunțînd că la 28 
noiembrie 1954 la Ankara a fost încheiat a- 
cordul secret turoo-israelian „Cu privire la 
apărarea comună și la colaborare economică".

După cum anunță agenția, acordul prevede 
„participarea comună" la așa-zisa „apărare a 
Orientului Mijlociu".

Pe marginea 
cîtorva comentarii de presă

sideră că aceste amănunte vor înlătura obiec
țiile a cel puțin cîtorva d ntre adversari..." 
Fondul litigiului cu privire la Saar îl 
constituie contradicția de interese dintre mo
nopolurile franceze, hotărîte să-și mențină în 
această regiune considerabilele privilegii e- 
conomice, și monopolurile vest-germane, ho
tărîte să le preia. E deci clar că dacă Ade
nauer speră să mai obțină cîteva voturi, 
Mendes-France trebuie să fi avut parte, în- 
toreîndu-se la Paris, de o primire nu tocmai 
călduroasă din partea cercurilor de afaceri 
pe care le reprezintă.

In același timp, se înmulțesc rugămințile 
pe care guvernanții francezi le adresează 
Washingtonului cu privire la menținerea de 
trupe americane în Europa. Oficialitățile din 
S.U.A. fac din aceasta un instrument de pre
siune : ratificați întîi și apoi ne vom angaja 
să menținem trupe în Europa ! „Franța însă 
— spune într-un comentariu agenția United 
Press — a lăsat să se înțeleagă că o for
mulare prealabilă a angajamentului american 
de a menține trupe americane în Europa ar 
trebui să se producă înaintea votului de luna 
viitoare în Consiliul Republicii".

De ce aceste implorări repetate pe care 
guvernele din Europa apuseană — și în pri
mul rînd cel de la Paris — le adresează gu
vernului S.U.A. ? Istoria timpului nostru' e 
plină de ironii la adresa celor care se îndă
rătnicesc să nu învețe nimic din lecțiile ei. 
Guvernele care solicită atît de insistent ocu
pația americană nu cer această ciudată fa
voare ca să se simtă apărate împotriva unor 
eventuale „agresiuni comuniste". Aceasta 
este o falsă primejdie, inventată chiar de ele 
pentru uzul unei opin'.i publice pe care au 
crezut-o mai naivă decît este, dar în care ele 
înșile nu cred. In schimb, se tem că ar putea 
fi chemate să răspundă într-o zi pentru fap
tul că țările respective s-au găsit singure în

Sesiunea lărgită a Biroului 
Consiliului Mondial al Păcii

VIENA 19 (Agerpres). — TASS trans
mite : După cum s-a mai anunțat, în seara 
zilei de 18 ianuarie s-a deschis la Viena se
siunea lărgită a Biroului Consiliului Mon
dial al Păcii. La sesiune participă membrii 
Biroului, jprecum și un mare număr de in
vitați reprezentînd 30 de țări din Europa, 
Asia, America, Africa, Australia.

La sesiune iau parte Frederic Joliot-Curie, 
Eugenie Cotton, Jean Laffitte, D’Astier de la 
Vigerie (Franța), Monica Felton, Pritt, 
Montagu (Anglia), Șereni. Fogliaresi, To- 
nini (Italia), Korneiciuk, Fadeev, Ehrenburg, 
Tihonov, Gherasimov (U.R.S.S.), Strand 
(Suedia), Vire-Tuominen (Finlanda), Hro- 
madka și Mukarevski (Cehoslovacia), Infeld 
(Polonia), Elfes, Eckert., Wandel (Germa
nia), Isabelle Blume (Belgia), Go Mo-jo) 
Liu Guan, Liu Ci.an-șen (Republica Popu
lară Chineză), Parameswaran și Sunderlal 
(India), Ibrahim și Suroso (Indonezia), En
dicott (Canada), Vidales (Brazilia) și alții.

Iau parte de asemenea reprezentanți ai 
următoarelor organizații internaționale: Fe
derația Sindicală Mondială, Federația De
mocrată Internațională a Femeilor, Federa
ția Mondială a Tineretului Democrat, Fede
rația Internațională a luptătorilor din rezis
tență, victimelor și deținuților fascismului.

Sesiunea a fost deschisă de Frederic Jo
liot-Curie, președintele Consiliului Mondial 
al Păcii. El a dat citire telegramei primite 
din partea lui Pietro Nenni și Riccardo 
Lombardi, care arată că fiind foarte ocupați 
nu pot participa la sesiune- In telegrama lor 
ei declară că situația care s-a creat impune 
o unire a tuturor forțelor popoarelor în lup
ta împotriva remilitarizării Germaniei occi
dentale și împotriva primejdiei unui război 
atomic.

Joliot-Curie a anunțat apoi ordinea de zi 
a sesiunii.

Primul a luat cuvîrrtul pastorul Forbeck 
(Norvegia) care a subliniat necesitatea im
perioasă a luptei pentru interzicerea armei 
atomice, împotriva remilitarizării Germaniei 
occidentale.

Elfes, unul din particiipanții de seamă la 
mișcarea pentru pace din Germania occiden
tală, a saiutat declarația Guvernului Sovie
tic în problema germană, subliniind că a- 
oeastă declarație deschide popoarelor Euro
pei și, în- primul rînd, poporului german, 
noi posibilități pentru o existență în condiții 
de independență și securitate.

Opinia publică engleză, a declarat Prltt, 
reprezentant al mișcării pentru apărarea 
păcii din Anglia, se opune cu hotărîre re
învierii militarismului german. Pritt 6-a pro
nunțat pentru interzicerea necondiționată a 
armelor atomice, subliniind că primejdia fo
losirii acestor arme este mai mare pentru 
Anglia dealt pentru celelalte țări.

Endicott (Canada) a declarat că poporul 
tării sale nu vrea un nou război și se ridică 
împotriva folosirii armelor atomice și împo
triva remilitarizării Germaniei occidentale.

Politica de embargo a S. U. A. 
ascute contradicțiile în sînul „alianței occidentale**

WASHINGTON 19 (Agerpres). — Secre
tarul Departamentului de stat, John Foster 
Dulles, depunînd în fața comisiei Camerei 
reprezentanților care examinează proiectul 
președintelui Eisenhower privitor la „liberali
zarea" comerțului exterior al S.U.A., a cerut 
membrilor Congresului să adopte acest pro
iect. Potrivit declarațiilor lui, scopurile po
liticii externe a S.U.A. cer neapărat reducerea 
tarifelor vamale americane „pentru a împie
dica o reacție în lanț care ar aduce preju
dicii grave și ar provoca o ruptură în sînul 
lumii libere". Temerile exprimate de secreta

Scăderea cursului acțiunilor la bursele din New York și Paris
NEW YORK 19 (Agerpres).— TASS trans

mite: Ziarele americane de dimineață anun
ță că la 17 ianuarie, la bursa din New York 
cursul acțiunilor a înregistrat o scădere con
siderabilă. Către ora de închidere a bursei 
cursul acțiunilor a înregistrat nivelul cel mai 
scăzut de la 15 decembrie. Potrivit calculelor 
ziarului „New York Times", valoarea totală a 
tranzacțiilor încheiate a fost cu aproximativ 
7,2 miliarde dolari mai scăzută decît nivelul 
de la sfîrșitul anului 1954.

■A-
PARIS 19 (Agerpres). — După cum a- 

nunță agenția France Presse, la 18 ianuarie 

care o conține, în continuarea sa, comenta
riul agenției United Press. Comentatorul 
vorbeșle pe șleau despre faptul că s-au „tre
zit din nou în Europa vechile teme; i că Sta
tele Unite și-ar retrage trupele din Europa 
sau le-ar reduce masiv, odată ce germanii 
vor fi reînarmați. Această teamă, declară di
plomații, s-ar putea oglindi în voturile Con
siliului Republicii..."

Dacă prezența soldaților americani în ță
rile din apusul Europei poate potoli temerile 
care guvernanților din aceste țări le țin 
loc de conștiință (ei vor să poată pre
tinde, la nevoie, că „au luat măsuri" îm
potriva dușmanului de ei înșiși repus pe pi
cioare), opinia publică se dovedește mult mai 
lucidă. In Franța, „rareori, fără îndoială o 
politică se va fi degradat atît de repede în 
fața opiniei publice ca aceea a d-lui Mendes- 
France. Vor fi fost dcajuns cîteva săptămîni 
— nici măcar luni — pentru ca popularitatea 
d-lui Mendes-France să se vînture odată cu 
frunzele veștede", scrie Jean Kanapa, redac
torul șef al revistei „La nouvelle critique". 
Iar în Germania de vest, dacă acordurile de 
la Paris alimentează satisfacția bazată pe 
calcule a fabricanților de armament și pof
tele de revanșă ale generalilor criminali de 
război, op'nia publică cea mai largă — tineri, 
care nu vor să devină carne de tun ; părinți, 
care nu vor să plătească armele menite să le 
ucidă feciorii ; germani de toate vîrstele și 
de felurite condiții sociale care resping cu 
oroare ideea unui război fratricid și vor să 
se bucure, într-o patrie unificată, de bineface
rile păcii și de prietenia celorlalte popoare — 
se împotrivesc prevederilor acestor acorduri. 
Dovadă, ecoul profund, stăruitor, pe care îl 
are în Germania occidentală declarația din 
15 ianuarie a guvernului Uniunii Sovietice, 
încă din primul moment, ziarul „Kolnische 
Rundschau" scria nu fără un accent de în
grijorare : „Firește, va trebui să ne dăm sea
ma că... propunerea sovietică este de natură 

Vorbitorul a criticat cu asprime politica ex
ternă dusă de cercurile guvernante din Sta- 
tele Unite declarînd că ea este îndreptată 
spre- dezlănțuirea unui nou război.

Liu Cian-șen (R. P. Chineză) a declarat 
că reînarmarea Germaniei occidentale și a 
Japoniei constituie o mare primejdie pentru 
pacea Europei și Asiei-

Lupta împotriva reînarmării Germaniei 
occidentale dusă de popoarele Europei, a 
spus el, a fost întotdeauna sprijinită pe de
plin de poporul chinez,

Sereni (Italia), s-a pronunțat pentru orga
nizarea unei largi campanii internaționale 
împotriva reînarmării Germaniei occidentale, 
pentru interzicerea armei atomice.

D’Astier de la Vigerie a subliniat că re- 
militarizarea Germaniei occidentale va crea 
posibilitatea de a se pune la dispoziția nou
lui wehrmacht arma atomică și va transfor
ma teritoriul Germaniei accidentale într-un 
cap de pod pentnu un nou război. Tocmai 
de aceea poporul francez ia atitudine împo
triva reînarmării Germaniei occidentale.

A urmat apoi la cuvînt Ilya Ehrenburg 
(U.R.S.S-)

Duțpă el a luat cuvîntu'l secretarul general 
al Federației Sindicale Mondiale, Louis Sail
lant care a adus la cunoștința asistenței 
că o serie de organizații sindicale din Franța, 
Germania, Italia și Finlanda au cerut Fe
derației Sindicale Mondiale să luipte pentru 
ținerea unei conferințe europene a oamenilor 
muncii care să elaboreze măsuri îndreptate 
spre intensificarea luptei comune împotriva 
remilitarizării Germaniei occidentale, pentru 
securitatea colectivă, împotriva urmărilor e- 
conomice și sociale ale cursei înarmărilor. 
Aceste cereri au fost aprobate de cea de a 
7-a sesiune a Consiliului General al F.S.M., 
care a avut loc 1a Varșovia. Conferința eu
ropeană va avea loc la sfîrșitul lunii martie 
la Leipzig. • ■

Isabelle Blume (Belgia) a declarat că po
litica de înarmare a Germaniei occidentale 
pune în primejdie independența • țărilor mici 
din Europa occidentală.

Președintele .Federației Mondiale a Tine
retului Democrat, Bernini, a declarat că 
hotărîrea puterilor occidentale cu privire la 
folosirea armei atomice și acordurile de la 
Paris au provocat indignarea tineretului din 
lumea întreagă, determiniîndu-1 să-și intensi
fice lupta împotriva pregătirii unui nou 
război.

Be mini și-a exprimat convingerea că ho- 
tărîrile care vor fi adoptate de ședința Bi
roului vor contribui la intensificarea luptei 
pentru pace a tineretului. El a anunțat că în 
februarie va avea loc o ședință a Comitetu
lui Executiv al F.M.T.D., în cadrul căreia 
va fi discutat rolul tineretului în lupta îm
potriva pericolului unui război atomic.

La 18 ianuarie au mai luat cuvîntul Erwin 
Scharf (Austria), Hromadka (Cehoslovacia), 
Tab-et (Liban), Și Pang Ting (Uniunea In
ternațională a Studenților), 

rul Departamentului de stat se referă la fap
tul bine cunoscut că în țările aliate cu S.U.A. 
nemulțumirile și protestele împotriva politicii 
de embargo devin tot mai puternice. De alt
fel, ceea ce nu a vrut să spună fățiș Dulles 
a recunoscut ambasadoarea S.U.A. în Italia 
Claire Booth Lute, care se află în prezent în 
Statele Unite, și care, vorbind la Philadel
phia a spus că dacă S.U.A. își vor închide 
porțile mărfurilor provenite din Europa occi
dentală, aceste țări vor căuta piețe pentru 
desfacerea acestor mărfuri „dincolo de corti
na de fier".

la bursa din Paris s-a înregistrat o scădere 
generală a cursului acțiunilor. Această situa
ție de la bursa din Paris, subliniază agenția, 
este provocată de brusca scădere a cursului 
acțiunilor la bursa din New York. Această 
scădere a fost cea mai mare din cîte s-au în
registrat din perioada de după războiul din 
Coreea.

Agenția consideră că perspectivele de îm
bunătățire a situației la bursă sînt deocam
dată sumbre din cauza scăd.erii cursurilor în 
Wall-Street.

să producă impresie în Germania". In același 
timp, „Generalanzeiger" preciza : „dacă ne 
limităm la a declara că notele sovietice nu 
vor modifica politica fermă a puterilor occi
dentale, ne expunem acuzației de a fi refuzat 
sistematic să dăm ascultare propunerilor so
vietice". Cît despre „Neue Rhein Zeitung", 
organ al partidului social-democrat — care 
în problema vitală a reunificării țării arată 
multă grijă de a nu merge împotriva curen
tului de opinie șî, ca atare, se opune acordu
rilor de la Paris — el scrie între altele : 
„Actuala declarație ridică d n nou problema 
dacă guvernul federal se simte atît de puter
nic încît să-șl impună voința unei puteri inter
naționale ca U.R.S.S.? Oare dorește el să re
fuze din nou tratative pentru a-și putea crea 
cele 12 divizii? ...Se pare ca și cum guvernul 
federal s-a angrenat în așa măsură în politica 
sa încît nu ar mai avea curajul să 6e abată 
cu un pas de la această politică. O altă ex
plicație nu s-ar putea da, dacă nu vrem să 
admitem că Adenauer nu ar fi interesat în 
unificare. Ne temem chiar că el va califica 
și relațiile diplomatice cu U.R.S.S. drept 
«premature»". Este deosebit de interesant 
faptul că de o creștere a împotrivirii popu
lației d n Germania occidentală față de acor
durile de la Paris și de primirea favorabilă 
pe care ea o face noilor propuneri sovietice 
se văd nevoite să țină seamă și cercuri de 
peste hotare, britanice de pildă — și încă din 
acelea care sprijină activ politica de „inte
grare europeană". „Unele cercuri din Londra, 
relatează France Presse, declară că noua ac
țiune sovietică poate să creeze grave dificul
tăți în sînul alianței occidentale și mai cu 
seamă să albă repercusiuni simțitoare în opi
nia publică germană... declaraț a se adresea
ză în mod discret sentimentelor, interesului, 
amorului propriu și chiar prejudecăților pă
turilor largi ale poporului german, care se 
opun, pentru motive diverse, reînarmării Re
publicii Federale" (sublinierea noastră. N.R.)

După cum se vede, cei care au potrivit acul 
barometrului oficial al relațiilor „vest-euro
pene" între „optimism" și „satisfacție" au 
omis nu numai să explice inexplicabila lor a- 
preciere — ceea ce, la urma urmei, se poate în
țelege. Ei însă au uitat să scruteze zarea, 
ceea ce e mult mai grav. Pentru că și pro
priile lor contradicții de neîmpăcat, și mai 
cu seamă voința tot mai netă a popoarelor 
de a nu se lăsa tîrîte pe calea primejdioasă, 
anunță zile furtunoase — pe barometrul real 
al relațiilor dintre semnatarii acordurilor de

FLORICA SELMARU

In cîteva rînduri
• Printr-un decret al* Prezidiului Sovietu

lui Suprem al U.R.S.S., cunoscutul publicist 
sovietic David Zaslavski a fost decorat cu 
Ordinul „Drapelul Roșu al Muncii" cu pri
lejul împlinirii a 75 ani de la naștere și pen
tru activitate rodnică și îndelungată în presa 
sovietică.

® Dezbaterile cu privire la ratificarea a- 
cordurilor de la Paris in Consiliul Republi
cii vor începe la 8 februarie.

• Comisia interimară a „Uniunii Europei 
occidentale" se va întruni la 20 ianuarie la 
Londra pentru a examina textul notei din 13 
ianuarie 1955 a guvernului sovietic adresată 
puterilor occidentale.

o In legătură cu eliberarea insulei Ikian- 
șan de către unitățile Armatei Populare Chi
neze de eliberare, ziarul „Jenminjibao" subli
niază intr-un articol redacțional că această 
victorie constituie o mărturie a hotăririi fer
me a poporului chinez de a elibera insula 
Taivan care este un teritoriu chinez.

o La Amsterdam este deschisă expoziția 
„Teatrul yi Republica Populară Romină", 
organizată de editura „Pegasus", care a edi
tat in Olanda și romanul „Mitrea Cocor" al 
maestrului Mihail Sadoveanu.

® Institutul american Gallup pentru son
darea opiniei publice comunică date privind 
recenta chestionare a opiniei publice pentru 
a stabili atitudinea poporului american față 
de politica coexistenței pașnice. Potrivit da
telor institutului, majoritatea persoanelor 
chestionate aprobă în proporție mai mare de 
2:1 coexistența pașnică ca o politică pe care 
trebuie s-o urmeze guvernul S.U.A.

Evenimentele din Costa Rica
SAN JOSE 19 (Agerpres). — Intr-un co

municat al statului major costarican se arată 
că forțele costaricane execută o mișcare de 
învăluire în regiunea Liberia unde s-au dat 
lupte grele. In regiunea Santa Rosa au avut 
loc ciocniri între trupele costaricane și for
țele invadatoare.

Potrivit agenției France Presse, In mo
mentul de față Tacho Somoza, fiul președin
telui republicii Nicaragua, conduce personal 
agresiunea împotriva Republicii Costa Rica.

—O—

Ultimele știri 
Declarația președintelui 
Bundestagului de la Bonn

BERLIN 19 (Agerpres). — Agenția A.D.N. 
referindu-se la Buletinul partidului social, 
democrat din Germania, anunță că președin
tele Bundestagului, dr. Gerstenmaier, luînd 
cuvîntul în fața studenților a declarat că a- 
cordurile de la Paris „nu sînt de loc atît 
de bune" după cum cred unii colegi de ai 
lui de fracțiune. După cum a declarat el, 
Lenz și Kiesinger (deputaiți ai Bundeștagu- 
lui) au exprimat „părerea fatală" că.tinere
tul german și în primul rînd studenții mem
bri ai corporațiilor vor organiza din nou cu 
satisfacție retrageri ^u torțe dacă li s-ar 
propune ideea unei armate germane. Ger
stenmaier le-a răspuns: „Tăceți, cel puțin 
nu propovăduiți aceastia de la tribuna Bun_- 
dest.agului"_ Dacă cineva va face acest lu
cru, a spus în încheiere Gerstenmaier, atunci 
el Gerstenmaier, se va opune cliiiar dacă 
va fi nevoit să.și dea demisia din postul de 
președinte al Bundestagului.

In această ordine de idei Buletinul citat 
subliniază : .Această declarație a președin
telui Bundestagului, pe care studenții au 
primit-o cu puternice aplauze, a stîrnit un 
ecou tot atît de puternic la Bonn. Cercurile 
politice de la Bonn consideră că declarația 
președintelui Bundestagului aruncă o lumină 
vie asupra neliniștei provocată de politica 
dusă de cancelar. Neliniște care se mani
festă tot mai mult și în cercurile coaliției 
guvernamentale.

SPECTACOLE
TEATRE: Teatrul de Operă și Balet al R.P R., 

orele 19,30 : Cio Cio-san ; Național „I. L. Cara- 
giale“ (Comedia), orele 19,30: Revizorul; Națio
nal „I. L. Caragiale“ (sala Studio) orele 19,30: 
Platon Krecet; Armatei (sala Magheru) orele 
19,30: Invazia; Armatei (sala din calea 13 Sep
tembrie), orele 19,30: Cîntec despre marinarii Mă
rii Negre; Municipal, orele 19,30: Arcul de triumf; 
Tineretului, orele 19,30: David Copperfield (bilete 
seria 169); Muncitoresc C.F.R. (Ciulești) orele 
19,30: Tania; Studioul Actorului de Film ,,C. 
Nottara“ orele 19,30: Cei ce caută fericirea ; Tea
trul de Stat de Operetă orele 19,30: Lăsati-mă să 
cînt; Armatei (ansamblul de păpuși — b-dul 6 
Martie 2), orele 16: Tică și Rică la teatrul de pă
puși; Țăndărică (calea Văcărești 44) orele 16: 
Băiatul și vîntul; orele 20: Umor pe sfori; Circul 
de Stat, orele 20: Primul spectacol.

CINEMATOGRAFE: Patria, I. C Frimu, Gh.
Doja: Jucătorul de rezervă; Republica, București: 
Desfășurarea; ...Și Ilie face sport; înfrățirea în
tre popoare, Elena Pavel: Septembriștii; Maxim 
Gorki: Apărarea înaripată;; Tineretului: Ludwig 
van Beethoven; Timpuri Noi: Să plecăm la Su- 
humi, Alimente gustoase și hrănitoare, Sportul so
vietic nr. 9; Lumina:? Fetele din piața Spaniei; 
Victoria: Profesorul Fabre; Alex. Popov: De doi 
bani speranță; 8 Martie: Mai tare ca noaptea; 
Vasile Roaită; Fanfan la Tulipe; Urarea: Zilele 
mîniei; Const. David: Un caz în taiga; Flacăra : 
Cei trei mușchetari; T. Vladimirescu: Cafeneaua 
de pe bulevard; Munca: Povestea micului cocoșat; 
Arta: Ordinul Anna; Popular: Caut o nevastă; M. 
Eminescu: Circul Slavia; Miorița; Stele vesele; 
Moșilor: Scandcrbeg; 23 August: Chibritul suedez, 
Turnul fecioarei; Donca Simo: Asaltul fortului* 
din munți; 8 Mai: Școala curajului; Volga: Ham
let; 1 Mai: Alarmă la circ: Libertății: Copiii par
tizanului; N. Bălcescu: Misterul lacului din 
munți; Gh. Coșbuc: Cîntec despre om; Rahova: 
Campionatul mondial de fotbal; Olga Banele: Poe
mul dragostei.

Din programul de radio
Vineri 21 ianuarie

PROGRAMUL I: 6,10: Articolul de fond din zia
rul „Scînteia“: 9,15: Muzică instrumentală de 
Ludovic Feldman; 10,15: Muzică din opere de com
pozitori sovietici; 10,45: Emisiune muzicală pen
tru copii: ,,Simfonia jucăriilor’4 de Haydn, prezen
tată în montaj muzical-llterar; 12,00: Simfonia a 
6-a în fa major „Pastorala44 de Beethoven; 13,50; 
Concert de muzică ușoară; 16,00: Orchestre sovie
tice de instrumente populare; 16,30: Emisiunea 
„Să ne cunoaștem patria”; 17,00: Un program de 
muzică ușoară; 18,00: Lecturi literare: Fragmente 
din romanul „Orașe și ani” de Konstantin Fedin; 
19,00 : Jurnalul satelor ; 19,45 : Ciclul „Muzica și 
viața”: Patriotismul în operele compozitorilor 
Glinka, Borodin și Mussorgski; 20,45: Cîntecul săp- 
tămînii: „Hop ș-așa“ — muzică și versuri de H. 
Mălineanu; 22,45: Selecțiuni din opera „Noapte 
de mai” de Rimski-Korsakov.

PROGRAMUL II: 15,05: Rapsodia pentru pian șl 
orchestră de Rachmaninov pe o temă de Paga
nini; 17,00: Emisiunea „Din țările de democrație 
populară”; 18,15; Muzică instrumentală și vocală de 
compozitori romîni interpretată de tineri soliști; 
20,00: Gazeta radio; 22,30; Canțonete și serenade; 
24,00: Program interpretat de cvintetul de suflă
tori al Filarmonicii din Praga.

Timpul probabil
(Buletinul Institutului Meteorologic Central)

IN BUCUREȘTI: Vremea se răcește, iar cerul se 
menține mai mult acopeț^, prezentînd unele în
seninări trecătoare la începutul intervalului. Pre
cipitații temporare sub formă de ninsoare. Vîntul 
va sufla dinspre est. intensifieîndu-se temporar. 
Temperatura în scădere.

IN ȚARA: Vreme rece, cu cer schimbător la 
început, mai ales în vestul țării, apoi mai mult 
acoperit. Precipitații moderate sub formă de nin
soare vor cădea în regiunile de munte și în sudul 
țării. Vînt de la sud-est în Ardeal și de la est în 
cîmpia Dunării, cu tendințe de intensificare. Tem
peratura în scădere, noaptea va fi cuprinsă între 
minus 5 — minus 15 grade, Ur ziua între minus 
4 grade plus 1 grad.
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